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Na Slovensku máme manažérov, riaditeľov, sekčných šéfov, ministrov, prezidentov 
a ďalších ľudí na ďalších a ďalších riadiacich pozíciách. Ale máme lídrov?

Lídrov, ktorí sa nechcú nechať obsluhovať, ale chcú slúžiť? Osobnosti, ktoré dokážu 
viesť aj v ťažkých časoch a často ako losos plávať proti prúdu? Ľudí, ktorých nezlomí 
tlak peňazí, PR či sociálnych sietí a ktorí nepočúvajú len hlas ukričaného davu, ale 
aj svoje svedomie?

„Líder katalyticky prispieva ku kolektívnemu úspechu za zložitých okolností – bez 
ohľadu na to, aká je jeho rola,“ píše Gary Hamel. Podľa jezuitov znamená líderstvo 
pripravenosť mysle, srdca a vôle. Starostlivý ignaciánsky líder radšej poradí ako roz-
kazuje, je láskavý, nechýba mu nadšenie a inšpiruje druhých.

Hovorím o vedení podľa Ježiša. Prakticky každý z nás je lídrom: rodič, podnikateľ, 
lekár, učiteľ, kňaz ... Lídrami sme vlastne všetci, ktorí nesieme zodpovednosť aj za 
niekoho iného, ako len za seba. 

Aj líder nasleduje. Koho? Ak nasleduje Ježiša a robí to úprimne, nemal by sa zmýliť. 
Líder ale okrem viery potrebuje empatiu, emočnú inteligenciu, vzdelanie, skúsenos-
ti, otvorenosť novým nápadom. Potrebuje tiež šancu a trochu šťastia. 

Premýšľam aj nad inou otázkou: máme na Slovensku vôbec ľudí, ktorí chcú nasledo-
vať? Správame sa, akoby každý z nás bol ostrov. Máme svoj názor, svoju vieru, svoj 
profil na sociálnych sieťach, svoje práva, nikto sa nás nemôže „dotknúť“... Víťazí „ja“.

Chýba nám schopnosť rozlišovať. Nevieme, komu uveriť. Nepoznáme autority a ak 
by sme ich aj spoznali, nebudeme ich rešpektovať. Nehovorím o nasledovaní fa-
lošných prorokov, domýšľavých politikov, aktivistov, lobistov a členov záujmových 
skupín, ale skutočných lídrov, ktorí dokážu odolávať rizikám a pokušeniam svojho 
postavenia a navzdory okolnostiam rozvíjajú to, čo im je v danom čase zverené.

Ak svet zúfalo hľadá nový model líderstva, tak Ježiš nám ukázal, ako sa to dá, aj keď 
za cenu veľkej obety. My by sme mohli aspoň plnšie uplatňovať Ježišovo líderstvo 
v našom živote, na univerzite, v rodinách a vôbec vo vzťahoch. Lebo vzťahom to vždy 
začína.

Nenechajte sa zviesť



4 KURIÉR • 2 • 2023 KURIÉR • 2 • 2023 5

TE DEUM 2023: Spoznávajme  
a vyznávajme pravdu

Program slávnostného ukončenia akade-
mického roka začal slávnostnou svätou 
omšou Te Deum v Kostole sv. Rodiny v Ru-
žomberku – Rybárpoli. Hlavným celebran-
tom bol Mons. Bernard Bober, košický arci-
biskup, veľký kancelár KU v Ružomberku. 
Koncelebrantom bol Mons. Ján Kuboš, die-
cézny administrátor Spišskej diecézy.

Veľký kancelár KU vo svojej kázni zdôraz-
nil potrebu osobného svedectva kresťana 
v každodennom živote, v prostredí, kto-
ré sa snaží pretláčať hodnoty tohto sveta. 
Podľa slov arcibiskupa v takýchto chvíľach 
dostávame prísľub od samého Ježiša, ktorý 
sa prihovára ku všetkých svojim učeníkom 
s prísľubom Ducha svätého, ducha pravdy. 
Poukázal na snahu o „vytesnenie“ kresťan-
stva z verejného, ale aj osobného života 
ľudí a chaos, ktorý dnešný svet prináša do 
mysle. To je dôvod, prečo je potrebné pro-
siť o „životabudič“, ktorý nám dáva schop-
nosť rozlišovať medzi dobrom a zlom. 
Tento „životabudič“ je však nevyhnutný aj 
v univerzitnom prostredí, keďže jedna vec 
je pravdu poznávať a iná pravdu vyznávať.

Po ďakovnej bohoslužbe sa v Aule Jána 
Pavla II. uskutočnilo slávnostné zasadnu-

tie akademickej obce a inaugurácia nové-
ho dekana Filozofickej fakulty KU v Ru-
žomberku Mgr. Samuela Štefana Mahúta, 
PhD., ktorý bol do funkcie zvolený na ob-
dobie 2023 – 2027.

Zhromaždeniu sa prihovoril doc. Ing. Ja-
roslav Demko, CSc., rektor KU v Ružom-
berku, ktorý považuje uplynulý akademic-
ký rok 2022/2023 za úspešný. Katolícka 
univerzita zvíťazila 2x v Národnej cene za 
kvalitu, dosiahla úspechy doma i vo svete 
(napríklad vystúpenie zboru Benedictus) 
alebo ju vyhodnotili ako vysokú školu 
s najnižšou mierou nezamestnanosti svo-
jich absolventov.

Rektor J. Demko vo svojom príhovore tiež 
pripomenul význam pojmu philosophia 
(láska k múdrosti) a potrebu lídra so 
schopnosťou priťahovať, aktivovať a viesť. 
Spomenul tiež latinský termín prudentia 
ako ďalšie synonymum pre múdrosť – kto-
ré znamená aj obozretnosť, prezieravosť či 
rozvážnosť.

Následne sa zhromaždeným prihovor nový 
dekan Filozofickej fakulty KU Samuel Šte-
fan Mahút, ktorý z doterajšej histórie fa-
kulty vyzdvihol jej úspešných absolventov 
a poďakoval sa svojím predchodcom na 
tomto poste. Vyjadril nádej v spoluprácu 
a dialóg, o čo požiadal aj všetkých členov 
akademickej obce a študentov.

Katolícka univerzita v Ružomberku ukončila akademický rok 2022/2023 slávnosťou 
Te Deum a inauguráciou dekana filozofickej fakulty.

Aj v univerzitnom 
prostredí 
potrebujeme 
životabudič.“

Mons. Bernard Bober  
košický arcibiskup, veľký kancelár KU

Bývalá dekanka Notre Dame 
Mendoza College of Business 
navštívila KU

Naša Katolícka univerzita v Ružomberku 
nedávno oslávila 20. výročie svojho vzni-
ku. Ako relatívne mladá vysoká škola sa 
snaží vo svojich špecifických odboroch 
zaradiť medzi popredné univerzity na Slo-
vensku. Aby sme napredovali aj v časoch 
rôznych kríz, ktoré zasiahli vysoké školstvo 
na Slovensku, je veľmi dôležité vyhodno-
covať aktuálne procesy, auditovať naše 
organizačné zložky a diskutovať o možnos-
tiach, ako zlepšiť našu prácu. Vďaka spo-
lupráci s Nanovic Institute for European 
Studies, University of Notre Dame, navští-
vila našu univerzitu vo februári 2023 jedna 
z bývalých vedúcich osobností s bohatými 
skúsenosťami v organizácii vysokoškolské-
ho vzdelávania profesorka Carolyn Woo. 
Počas svojej týždňovej návštevy mala mož-
nosť dozvedieť sa viac o našej univerzite 
a jednotlivých fakultách. Stretla sa s rek-
torom KU Jaroslavom Demkom, prorektor-
mi a vedením všetkých fakúlt a ostatnými 
členmi a zamestnancami fakúlt.

Počas početných diskusií s profesorkou 
Woo zástupcovia našej univerzity predsta-
vili najväčšie výzvy, ktorým naša univerzi-
ta čelí a vypočuli si o možných spôsoboch, 

ako byť odolný v ťažkých časoch. Profe-
sorka Woo sa podelila o svoje skúsenosti 
z čias, keď bola vedúcou jednej z najlep-
ších ekonomických škôl v USA, a predsta-
vila rôzne odporúčania čerpajúce z americ-
kého kontextu, ale aplikovateľné na realitu 
na Slovensku. Poukázala na to, že americ-
ké univerzity sa veľmi často zapájajú do 
rôznych foriem a spôsobov vzdelávania 
(celoživotné vzdelávanie, online výučba, 
krátkodobé špecializované kurzy), radi-
kálne zmenili svoj prístup k učebným os-
novám a snažili sa rozvíjať dlhodobé a pro-
spešné vzťahy s rôznymi zainteresovanými 
stranami, ako sú absolventi/alumni, ko-
munity a podniky. Záverečné stretnutie 
s vedením našej univerzity ukázalo, že toto 
by mali byť niektoré z možností, o ktorých 
musíme diskutovať, aby sme v budúcnosti 
dosiahli pokrok.

Sme veľmi vďační za cenné poznatky, kto-
ré profesorka Woo zdieľala s našimi vedú-
cimi a učiteľmi.

Profesorka Carolyn Woo bývala prezident-
kou a generálnou riaditeľkou katolíckej 
charity, humanitárnej agentúry. Pôsobila 

aj ako dekanka Notre Dame Mendoza Col-
lege of Business. Počas svojho funkčného 
obdobia bola Mendoza oficiálne uznaná 
ako jedna z najlepších ekonomických škôl 
v Spojených štátoch. Pred nástupom na 
University of Notre Dame bola zástupky-
ňou výkonnej viceprezidentky pre akade-
mické záležitosti na Purdue University. Jej 
návštevu zorganizoval a podporil Nanovic 
Institute for European Studies.

Profesorka Carolyn Woo navštívila Katolícku univerzitu v Ružomberku,  
aby diskutovala o jej súčasnosti a budúcnosti.
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NA SVETOVEJ PREMIÉRE ORATÓRIA DANIEL 
PARTICIPOVALI AJ SLOVÁCI Z RUŽOMBERKA

Všetko to začalo mailom, ktorý zbormaj-
sterka Zuzana Zahradníková dostala v sep-
tembri roku 2022. Keďže jeho obsah bol tak 
málo pravdepodobný, pôvodne ho chcela 
vymazať. No keď prišiel aj druhý a po tele-
fonickom rozhovore pani skladateľka sku-
točne poslala partitúru na naštudovanie, 
uveriteľnosť pozvania sa stávala čoraz viac 
reálnejšou. A tak sa dirigentka ružomber-
ského zboru rozhodla – s ohľadom na ná-
ročnosť diela – zostaviť špeciálnu skupinu 
spevákov, ktorá bude nielen ochotná, ale aj 
schopná hudobné party pre 5-hlasný zbor 
naštudovať. Vytvorili ju niekoľkí pedagógo-
via, výber súčasných študentov a skupinka 
osvedčených absolventov Katedry hudby 
na Pedagogickej fakulte Katolíckej univer-
zity. Jedinou podmienkou skladateľky bol 
vyšší počet mužských spevákov ako žien. 
Od októbra 2022 sa začali konať pravidelné 
i mimoriadne nácviky, na ktorých sa zboristi 
museli popasovať s viacerými problémami, 
napríklad s atypickými intervalmi (zväčšené 
kvarty, veľké septimy, nóny, ale aj malé se-
kundy), menej zvučnými harmóniami, často 
sa meniacimi rytmami, ale tiež s hebrejskou 
výslovnosťou, v ktorej je dielo napísané.

Podľa slov samotnej Efrat-Rachel Gerlicho-
vej, kompletné napísanie oratória trvalo 14 
rokov (zmenám „na poslednú chvíľu“ však 
podliehalo až do jeho premiérového zazne-
nia). Pôvodne napísala len jednu samostat-
nú časť, no postupne sa zrodilo 23-časťové 
hudobné dielo pre orchester a 5 hlasov (sop-
rán, alt, tenor, barytón a bas) v podaní sólis-
tov aj zboru. Inšpirované bolo biblickou kni-
hou o Danielovi a jeho spoločníkoch, ktorí 
preukázali hlbokú vieru a veľkú odvahu, len 
aby zostali verní jedinému a pravému Bohu. 
Oratórium v svojom hudobnom stvárnení 
podčiarkuje hlavnú myšlienku biblického 
príbehu, akou je vernosť, jednota a želanie 
pokoja všetkým národom. Je preniknuté 
výraznou dramatickosťou a osobitým kolori-
tom typickým pre krajiny blízkeho Východu. 
Hlavným jazykom diela je hebrejčina, resp. 
aramejčina, výnimku však tvorí 11. časť, kde 

je text rozpísaný v 27 jazykoch. Ide nielen 
o svetové jazyky (angličtina, nemčina, špa-
nielčina, ruština a podobne), ale aj o vzdia-
lené, resp. málo známe reči (japončina, 
kórejčina, čínština, švédčina, maďarčina, 
gréčtina či jazyky ako amharic alebo taga-
log). Jeden kratučký úsek bol pôvodne aj 
v češtine, no na prosbu zbormajsterky skla-
dateľka pripustila zmenu a v Jeruzaleme 
zaznela aj slovenčina s textom Nech sa vám 
pokoj rozhojní.

Po náročnej päťmesačnej príprave sa ťažko 
uveriteľný sen stal skutočnosťou a sloven-
ská 33-členná skupina sa koncom februá-
ra vydala na pracovnú púť do Svätej zeme. 
Okrem jediného slovenského zboru bol do 
tohto projektu pozvaný aj spevácky zbor 
Gaudeamus z nemeckého Sankt Wendela. 
Zvyšok spevákov tvorili dva izraelské zbory 
z Jeruzalema a Tel Avivu (Halleluhu Choir 
a Nigunim Laad Choir), pričom ko-
nečný počet členov medzinárodného 
zboru dosiahol číslo 80.

Uvedenie svetovej premiéry oratória Daniel 
predpokladalo 5 prípravných dní, počas 
ktorých sa účinkujúci zosúlaďovali a prispô-
sobovali požiadavkám skladateľky a pre-
dovšetkým dirigenta Elliho Jaffe. Prvý deň 
zhrávok sa dolaďovali spevácke zbory. Ich 
spoločný nácvik vôbec nebol jednoduchý, 
pretože každý súbor študoval s vlastným 
prístupom, v rôznych tempách a odlišnom 
interpretačnom poňatí. Jednoznačne a bez 
prikrášľovanie však možno konštatovať, 
že slovenský zbor bol vďaka kvalitám jeho 
líderky pripravený najlepšie zo všetkých 
a nemal problém reagovať na dirigentské 
pokyny či tempové zmeny. Na druhý deň 
zhrávok sa k zboru pripojili sólisti: sopra-
nistka Tali Ketzef, altistky Yarden Kiperman 
a Shirelle Dashevsky, tenorista Eitan Drori 
(včetci z Izraela), americký barytonista John 
Shuffle a basista ruskej národnosti Denis Se-
dov. Všetci sólisti boli maximálne priprave-
ní a pre zbor to bola nová skúsenosť, keďže 
k piatim hlasom v zbore sa pridalo ďalších 
päť sólistických hlasov. Nasledujúce dva dni 
však boli na emócie a samotné spoznávanie 
diela ešte intenzívnejšie, keďže k takmer 90 
vokalistom sa pridal 100-členný Jeruzalem-
ský symfonický orchester. Jeho farebný zvuk 
si podmanil všetkých od prvej chvíle, no na 
druhej strane bolo potrebné dávať ešte väčší 
pozor na súhru, nástupy a udržanie tempa, 
melodickej línie či individuálnej speváckej 
disciplíny. Nevýhodou bol aj nácvik v jednej 
z menších divadelných sál divadla, kedy or-
chester zaplnil celý priestor na pódiu a zbor 
musel sedieť v hľadisku, čo bolo na odpo-
sluch a jednotnú interpretáciu neraz veľmi 
náročné.

Vo štvrtok 2. marca 2023 skoro dopoludnia 
sa v najväčšej Sheroverovej sále Jeruzalem-
ského divadla konala generálna skúška, kde 
sa večer o 19:30 hod. realizovala aj svetová 
premiéra oratória. V zaplnenom hľadisku, 
ale aj na pódiu bolo cítiť vzrušenie z oča-
kávania nového duchovne orientovaného 
diela, ktorého dej bol počas interpretácie 
pretkávaný a posúvaný výňatkami z Božieho 
slova v podaní hebrejského recitátora Avsha-
loma Kora. Oratórium bolo v súlade s obsa-
hom dramatické, no na mnohých miestach 
predstavilo okrem umeleckého napätia aj 
úžasné melodické línie s osobitým orientál-
nym „pozadím“, zvlášť v posledných piatich 
častiach. Obecenstvo sa počas uvedenia die-
la viackrát neudržalo a zhodnotilo podma-
nivú krásu vybraných častí spontánnym po-
tleskom. Pri záverečných „klaňačkách“, kde 
svoje oprávnené miesto na výzvu dirigenta 
Jaffeho zaujala aj zbormajsterka Zuzana 
Zahradníková, odmenilo účinkujúcich for-
mou standing ovation. Keď však slovenskí 
speváci vychádzali z divadla, viacerí domáci 
poslucháči sa ešte pristavovali a so srdečnos-
ťou v hlase ďakovali za nádherný umelecký 
zážitok.

Nielen izraelské auditórium, ale aj samotní 
účinkujúci boli z tohto nevšedného medzi-
národného eventu nadšení a vďační za túto 
mimoriadnu hudobnú skúsenosť. Podujatie 
z väčšej časti hradili pozývatelia, ale nema-
lou mierou prispelo k jeho úspešnému zavŕ-
šeniu aj vedenie Katolíckej univerzity v Ru-
žomberku, vedenie spoločnosti Mondi SCP, 
a. s., vedenie mesta Ružomberok a ďalší 
nemenovaní donátori. Na duchovnom spre-

vádzaní sa vďaka ružomberskému dekanovi 
a farárovi Dušanovi Pardelovi dojímavým 
spôsobom podieľala celá ružomberská 
farnosť.

Posledné dva dni v Svätej zemi sa sloven-
ská skupina mohla ešte viac povzbudiť du-
chovným spôsobom, keď navštívila známe 
pútnické miesta Jeruzalema. Zúčastnila sa 
na piatkovej Via Dolorosa s jej ukončením 
v Bazilike Božieho hrobu, prebrázdila Olivo-
vú horu od Getseman až po komplex Pater 
noster, vystúpila na vrch Sion a navštívila 
Cenacolo i kostol Saint Peter in Gallicantu. 
V priebehu týždňa zavítala aj na Sloven-
ský inštitút, ktorý v Jeruzaleme pracuje len 
druhý rok, a v kresťanskom centre absolvo-
vala 3D projekciu o miestach utrpenia Pána.

Po ukončení tejto mimoriadnej udalosti, 
v rámci ktorej bola prostredníctvom hudby 
v centre troch hlavných monoteistických 
náboženstiev úspešne reprezentovaná Ka-
tolícka univerzita, mesto Ružomberok i celé 
Slovensko, môžeme od srdca vyjadriť jedno 
veľké a úprimné Pán Boh zaplať za všetko! 
Za možnosť spievať na Božiu chválu v Jeru-
zaleme, za pozvanie a dôveru samotnej skla-
dateľky, za možnosť vytvoriť medzinárodné 
hudobné i duchovné spoločenstvo, ktoré 
v jednote ducha a rôznymi jazykmi velebí 
Božiu dobrotu a milosrdenstvo, za finančnú 
i duchovnú podporu všetkých priaznivcov, 
za relatívny pokoj v Izraeli, ktorý nás z Bo-
žej dobroty sprevádzal počas celého pobytu, 
a tiež za všetkých organizátorov a produ-
centov takmer dvojhodinového koncertu, 
ktorý bol prenášaný a je dostupný aj v online 
priestore. Kiežby sa posolstvo Daniela šírilo 
do sveta a rozdávalo lásku, pokoj a bratstvo 
medzi národmi, ako to vyjadril dirigent Elli 
Jaffe v závere druhého zborového nácviku 
so sólistami: „Ďakujem vám za vašu skvelú 
prácu a zvlášť za to, že sa navzájom počúva-
te. Škoda, že tak nerobia aj politici a štátnici, 
ktorí síce počujú, ale nepočúvajú sa. Keby 
tak robili, svet by bol oveľa lepší a krajší.“

Janka Bednáriková

V živote človeka či v histórii spoločenstiev sa niekedy objavia mimoriadne, až zázračné 
situácie. Jednou takou udalosťou v 26-ročnej existencii Univerzitného speváckeho zboru 
Benedictus, pôsobiaceho na Katolíckej univerzite v Ružomberku, bolo pozvanie súčasnej 
izraelskej skladateľky Efrat-Rachel Gerlichovej na vokálnu spoluúčasť pri premiérovom 
uvedení oratória Daniel v Jeruzalemskom divadle.
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AKTIVITY  
PORADENSKÉHO CENTRA KU
Počas skúškového obdobia v zimnom se-
mestri 2023 pracovníčky PC KU kontakto-
vali študentov so špecifickými potrebami 
ako sa im darí pri skúškach, či niečo nepo-
trebujú. Stretli sa s pozitívnou odozvou od 
študentov.

V polovici februára 2023 boli študenti in-
formovaní cez Akademický informačný 
systém AIS, že znovu môžu využívať služby 
fyzioterapie v letnom semestri.

Od marca 2023 prihlásené študentky so 
špecifickými potrebami pokračovli v kur-
ze AJ. Kurz prebieha počas celého letného 
semestra a bude ukončený v mesiaci máj. 
Účastníčky, ktoré kurz úspešne ukončia do-
stanú certifikát o jeho absolvovaní.

Mesiace február a marec patrili aj tvorbe 
návrhov na dohody pre študentov, ktorí 
brigádovali v Univerzitnej knižnici KU, PC 
KU, vykonávali služby fyzioterapie a zapi-
sovateľského servisu.

Počas výučby v letnom semestri mali štu-
denti možnosť absolvovať semináre na 
rôzne témy: Zdravý životný štýl, Sebadô-
vera. V spolupráci s UaSZ PC KU pripravilo 
Kreatívne dielne, na ktorých si študentky 
vytvorili veľkonočné ozdoby, mali možnosť 
precvičiť si motorické zručnosti, kreativitu 
a fantáziu. Z finančnej oblasti si zahrali hru 
Finančná sloboda, ktorá im rozšírila obzor 
zo sveta financií, naučila ich ako si šetriť 
peniaze, investovať. Oddychovou aktivi-
tou bolo Dobrodružstvo v knižnici pri kto-
rej študenti museli rozlúštiť rôzne logické 
hádanky.

V priebehu zimného aj letného semestra 
študenti využívali konzultácie v oblasti 
psychologického a kariérového poraden-
stva, fyzioterapiu, oxygenoterapiu, špeci-
álnu študovňu a oddychovú zónu na relax 
a učenie.

PC KU uvítalo viaceré návštevy z Erasmu zo 
zahraničia napr. z Českej republiky, Poľska, 
Litvy a iných krajín. Hosťom boli predsta-
vené priestory PC KU a tiež aj služby, ktoré 
poskytuje pre študentov.

Mesiac máj patril najmä podpore študentov 
končiacich ročníkov, robeniu návrhov ku 
štátnym skúškam.

Študentom prajeme úspešné zvládnutie 
skúšok v letnom semestri, načerpanie síl 
počas letných prázdnin a tešíme sa na nich 
opäť v novom akademickom roku.

poradna.ku.sk
SLEDUJ NÁS AJ NA: ]

Sieť univerzít troch morí (3SUN) vznikla 
z impulzu Katolíckej univerzity v Lubline 
(KUL) s cieľom vybudovať základy trvalé-
ho a stabilného partnerstva univerzít z 12 
krajín. „Lublin sa stáva európskym hlav-
ným mestom vedy," povedal poľský minis-
ter školstva a vedy Przemysław Czarnek 
počas podujatia, na ktorom sa zúčastnili 
predstavitelia najvyšších štátnych orgá-
nov vrátane poľského prezidenta Andrzeja 
Dudu.

Okrem založenia univerzitnej siete zor-
ganizovala Katolícka univerzita v Lubli-
ne aj vedeckú konferenciu s názvom Sieť 
trojmorských univerzít k súčasným vý-
zvam vedy a regiónu. Minister školstva P. 
Czarnek tiež poukázal na to, že vedecký 

výskum je potrebný na vysvetlenie odklo-
nu západoeurópskych krajín od svojich zá-
kladov, ktorými sú kresťanstvo a latinská 
civilizácia.

Tri moria by mali podporiť integráciu ve-
deckej komunity a dať doterajšej spoluprá-
ci novú kvalitu, zhodnotil rektor Katolíckej 
univerzity v Lubline Miroslaw Kalinowski. 
Táto sieť – v súlade s myšlienkou otvore-
nosti – sa nebude obmedzovať len na eu-
rópske krajiny, ale má spolupracovať aj 
s ďalšími univerzitami z celého sveta.

Rektor KUL M. Kalinowski tiež citoval 
slová významného poľského spisovateľa 
a nositeľa Nobelovej ceny Władysława Rey-
monta, podľa ktorého „kto slúži Poľsku, 

slúži sebe a buduje svoju vlastnú budúc-
nosť“. Parafrázujúc túto myšlienku rektor 
Kalinowski povedal, že práve služba Sieti 
univerzít troch morí buduje prestíž nielen 
skupiny zapojených škôl, ale aj vlastnej 
univerzity. Ide o iniciatívu, z ktorej bude 
mať prospech každý.

Trojmorie bude nástrojom na nadväzova-
nie a uskutočňovanie pravidelných kon-
taktov, realizáciu spoločného výskumu 
a prinášanie inovácií v kvalite vzdelávania. 
Integrácia akademických inštitúcií zapoje-
ných 12 krajín sa má dosiahnuť okrem iné-
ho prostredníctvom spolupráce v oblasti 
komercializácie poznatkov a výmeny skú-
seností z výučby a výskumu.

Katolícka univerzita sa stala 
jedným zo zakladateľov  
Siete univerzít troch morí
Zástupcovia Bulharska, Českej republiky, Estónska, Chorvátska, Litvy, Lotyšska, Rumun-
ska, Slovenska, Slovinska, Maďarska, Ukrajiny a Rakúska podpísali tento týždeň memo-
randum, ktorým sa rozhodli spolupracovať v Sieti univerzít troch morí: Baltského, Čierne-
ho a Jadranského. Katolícka univerzita v Ružomberku sa tak stala jedným zo zakladateľov 
medzinárodnej platformy Three Seas University Network. V Lubline ju zastupoval prorek-
tor pre vzdelávanie PhDr. ThLic. Martin Taraj, PhD.
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Majúc na pamäti veľké množstvo obetí 
a následky totalitarizmu, rešpektujúc po-
stavenie a účel oboch zúčastnených strán 
a šíriac hodnoty slobody a demokracie 
v spoločnosti, osobitne medzi mladými 
ľuďmi, Mgr. Jerguš Sivoš, PhD., predseda 
Správnej rady Ústavu pamäti národa v Bra-
tislave a doc. Ing. Jaroslav Demko, CSc., 
rektor Katolíckej univerzity v Ružomberku, 
ako vyjadrenie obojstrannej ochoty o pre-
hĺbenie bližšej spolupráce dňa 28.3.2023 
podpísali memorandum o spolupráci. Spo-
luprácu nadviazali dve inštitúcie, ktorých 
ciele sa vo viacerých oblastiach stotožňujú 
a dopĺňajú:

1. ÚPN je verejnoprávna ustanovizeň, kto-
rá na základe úloh zverených jej zákonom 
vykonáva úplné a nestranné hodnotenie 
doby neslobody, sprístupňuje prenasledo-
vaným osobám dokumenty o ich prenasle-
dovaní a zverejňuje údaje o vykonávate-
ľoch tohto prenasledovania. Spolupracuje 
s obdobnými inštitúciami v Slovenskej re-
publike aj mimo nej, hlavne s archív-
mi, múzeami, knižnicami, poskytuje verej-
nosti výsledky svojej činnosti, vydáva a šíri 
publikácie, organizuje výstavy, semináre, 
odborné konferencie a diskusné fóra. 

2. Katolícka univerzita v Ružomberku je 
verejnou vysokou školou s konfesijným 
charakterom, ktorá za svoj vznik vďačí 
Konferencii biskupov Slovenska a Ná-
rodnej rade Slovenskej republiky. Svoju 
činnosť uskutočňuje najmä v oblasti his-
torických, humanitných, pedagogických, 
prírodných, sociálnych a zdravotníckych 
vied, ale aj v oblasti umenia, ekonómie, 
manažmentu a práva. Základným posla-
ním univerzity je usilovať sa o pravdu a ší-
riť ju ďalej kvôli samotnej podstate Pravdy. 

Predmetom memoranda je budúca spolu-
práca zúčastnených strán v rámci spoloč-
ných projektov a aktivít, na ktorých sa zú-
častnené strany budú podieľať.
Vzájomná dohodnutá spolupráca zúčast-
nených strán zahŕňa najmä:
a) výskum všetkých aspektov pôsobenia 
nedemokratických režimov formou vzá-
jomných vedecko-výskumných projektov;
b) spoluprácu pri prednáškovej činnosti 
zameranú na dejiny nedemokratických 
režimov, ktorú by zastrešili odborní pra-
covníci Ústavu pamäti národa;
c) odborné konzultácie pri spracovaní 
seminárnych, bakalárskych, diplomových 
a dizertačných prácach;

d) spoluprácu pri organizovaní vedeckých 
konferencií a odborných seminárov;
e) spoluprácu pri organizovaní aktivít 
a osvetových podujatí zameraných na 
oboznamovanie sa s dejinami obdobia 
rokov 1939 – 1989 v slovenských dejinách, 
osobitne Festivalu slobody;
f) vypracovávanie didaktických a meto-
dických materiálov, pomôcok a podkladov 
pre nižšie stupne škôl;
g) zabezpečovanie odbornej stáže študen-
tov v Ústave pamäti národa;
h) podporu Ústavu pamäti národa pri vy-
dávaní vedeckých monografií a odborných 
publikačných výstupov zamestnancov uni-
verzity, ktoré sa týkajú rokov 1939 – 1989;
i) umožnenie vzájomného publikovania 
výsledkov svojej činnosti;
j) výmenu knižných publikácií;
k) propagáciu spoločných podujatí 
a projektov;
l) umožnenie prednostného štúdia archív-
nych fondov a materiálov v správe ÚPN 
zamestnancom a doktorandom univerzity 
v zmysle Bádateľského poriadku  
Archívu ÚPN;
m) riešenie návrhov zúčastnených strán, 
týkajúcich sa nových foriem spolupráce, 
a to aktívnym prístupom;
n) vzájomná výmena poznatkov a skúse-
ností, napr. formou workshopov a pod.

Obidve strany sa vzájomne dohodli, že 
informácie si môžu vzájomne vymieňať 
ústne, písomne, prostredníctvom emailu 
alebo poverených osôb a memorandum sa 
uzatvorilo na dobu neurčitú. 

Radislav Kendera

MEMORANDUM O SPOLUPRÁCI 
Katolíckej univerzity 
v Ružomberku a Ústavu  
pamäti národa

Patrik Dubovský z Ústavu pamäti národa (vľavo) a rektor Katolíckej univerzity  
Jaroslav Demko pri podpise memoranda o spolupráci za KU.

Talianska veľvyslankyňa 
otvorila výstavu  
o Leonardovi Da Vincim
Dňa 16. mája 2023 navštívila Katolícku uni-
verzitu v Ružomberku talianska veľvyslan-
kyňa na Slovensku Catherine Flumiani.

Návšteva bola realizovaná pri príležitos-
ti otvorenia výstavy „Leonardo da Vinci“, 
ktorú zorganizovali pedagogičky Katedry 
cudzích jazykov PF KU v Ružomberku (ta-
lianskeho jazykového programu). Vernisáž 
a samotnú výstavu v priestoroch Univerzit-
nej knižnice KU v Ružomberku koordinova-

la Rosangela Libertini a výstava je napláno-
vaná na prezentáciu v najbližších mesiacoch 
v ďalších výstavných priestoroch v regióne.

Veľvyslankyňa počas stretnutia s rektorom 
Jaroslavom Demkom diskutovala o projek-
toch spolupráce zameraných na podporu 
výučby talianskeho jazyka na univerzite. 
V rámci svojho programu na univerzite na-
vštívila aj univerzitné pastoračné centrum 
v priestoroch pedagogickej fakulty a násled-

ne sa stretla s pedagogickými pracovníkmi 
zabezpečujúcimi výučbu talianskeho jazyka 
na univerzite, ako aj Gymnázia sv. Moniky 
v Prešove (Mgr. Jana Rizzo), kde sa vyuču-
je taliančina ako druhý cudzí jazyk. Veľvy-
slankyňa privítala záujem o taliansky jazyk 
a kultúru v celom regióne a znovu potvrdila 
záväzok zabezpečiť pravidelné iniciatívy na 
podporu v tejto oblasti.

Katolícka univerzita v Ružomberku sa etab-
lovala počas svojho trvania ako renomova-
ná inštitúcia aj v rámci organizovania vý-
znamných celospoločenských akcií. Zvlášť 
vyhľadávané sú tie, ktoré organizuje k vý-
ročiam významných udalostí, ktoré prispeli 
k demokratizačnému procesu v Česko – Slo-
vensku: Sviečková manifestácia 25.3.1988 
a 17. november. Vystriedali sa tu už mnohí 
zaujímaví hostia – aktéri predmetných uda-
lostí. Spomeňme aspoň Jána Čarnogur-
ského, Františka Mikloška alebo Vladimíra 
Palka.

Inak tomu nebolo ani pri príležitosti 35. 
výročia Sviečkovej manifestácie. Beseda 
s priamymi účastníkmi a spoluorganizá-

tormi Sviečkovej manifestácie, známej tiež 
ako Bratislavský Veľký piatok, sa konala 
v utorok 28. marca vo Výstavnej sieni a Sie-
ni rektorov Rektorátu Katolíckej univerzity 
v Ružomberku.

Keď sme sa opýtali Františka Mikloška, 
kto by určite pri predmetnej spomienke na 
našej univerzite nemal chýbať, jednoznač-
ne povedal, že bez manželov Brockovcov 
a pátra Mariána Františka Vikartovského, 
O. Praem, by Sviečková manifestácia nebo-
la. Páter Vikartovský sa našej aktivity pre 
svoj zdravotný stav zúčastniť nemohol, ale 
svedectvo zo zákulisia príprav, samotného 
podujatia i jej dozvukov podali prítomným 
manželia Július a Renáta Brockovci a his-

torik Ústavu pamäti národa (ÚPN) Patrik 
Dubovský. Prítomná bola aj Anna Ševčen-
ko z Kijeva – režisérka spoločnosti Anna 
Ardens.

Prítomní si najskôr pozreli dokument z diel-
ne ÚPN, ktorého autorom je P. Dubovský. 
Napriek tomu, že o Sviečkovej manifestá-
cii sa veľa popísalo, vyšlo mnoho publiká-
cií a učí sa o nej už na školách, je stále čo 
objavovať v spomienkach priamych účast-
níkov, hlavne zo zákulisia. Besedu mode-
roval organizátor akcie, poverený riaditeľ 
Univerzitnej knižnice Katolíckej univerzity 
v Ružomberku Radislav Kendera. Mnohými 
otázkami prepájal minulosť so súčasným 
stavom, ktoré išli niekedy „až pod kožu“ 
(nepotrestanie likvidátorov kňazov, rehoľ-
ných sestier, odporcov režimu a pod.).

Dlhoročný poslanec SNR a NR SR a býva-
lý minister práce, sociálnych vecí a rodiny 
Slovenskej republiky (SR) Július Brocka 
s manželkou zdôraznili, že bez Sviečkovej 
manifestácie si dnes už nevieme predstaviť 
boj za našu náboženskú i občiansku slobo-
du. Stala sa dôležitým míľnikom v našich 
novodobých dejinách.

V rámci podujatia rektor KU Jaroslav Dem-
ko, v prítomnosti historika Patrika Dubov-
ského, podpísal Memorandum o spolupráci 
oboch inštitúcií, ktoré bude ešte v Bratislave 
parafovať za ÚPN predseda Správnej rady 
ÚPN Jerguš Sivoš.

Radislav Kendera

35. výročie  
SVIEČKOVEJ MANIFESTÁCIE

Účastníci besedy v priestoroch KU v Ružomberku: zľava – Patrik Dubovský,  
Renáta Brocková, Július Brocka, Radislav Kendera a Jaroslav Demko.
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TÝŽDEŇ SLOVENSKÝCH 
KNIŽNÍC 2023

Iba srdce so spisovateľom  
doc. Antonom Laučekom, PhD.
Dňa 6. marca 2023 sa v Univerzitnej kniž-
nici Katolíckej univerzity v Ružomberku 
v rámci Týždňa slovenských knižníc 2023 
konala beseda so spisovateľom, vysoko-
školským pedagógom, doc. PhDr. Antonom 
Laučekom PhD., pod názvom Iba srdce. Be-
sedu viedol Ing. Radislav Kendera, PhD., 
poverený vedením UK KU.

Keď spisovateľ Štefan Žáry napísal svoju 
výbornú knižku Zlatoústi rozprávači, a me-
dzi tri veľké osobnosti tohto majstrovstva 
zaradil aj ružomberského rodáka, brilant-
ného spisovateľa Ema Bohúňa, netušil, že 
z Ružomberka bude do budúcnosti adeptov 
na takýto titul viacero. Určite k nim môže-
me priradiť nielen majstra pera, ale i hovo-
reného slova Antona Laučeka. Významný 
slovenský spisovateľ, vysokoškolský peda-
góg doc. PhDr. Anton Lauček, PhD. má na 
svojom konte stovky besied a je vyhľadáva-
ným spoločníkom do rôznych debát. Témy 
poníma s nadhľadom, humorom.

Člen Spolku slovenských spisovateľov a Li-
terárneho klubu ružomberských spisova-
teľov je autorom skoro troch desiatok titu-
lov v oblasti krásnej literatúry a autorom 
odbornej literatúry (Nemecko-slovenský 
slovník, témy schematizmu a katolíckej 
moderny, bibliografie spisovateľov pre 
deti a mládež). Laučeka literárna kritika 
pasovala za pokračovateľa diela Martina 
Rázusa a vysoko vyzdvihuje, že je autorom 
jediného humorne ladeného literárne-
ho diela v slovenskej literatúre z obdobia 
2. svetovej vojny (Pušky v hrnci, granáty 
v kredenci). Taktiež má za sebou scenáre 
divadelných hier, ktoré sa objavujú na ja-
viskách po celom Slovensku a témy pre-
chádzajú dejinnými udalosťami spojenými 
s mestskou časťou Ružomberok - Černová, 
ale i životopismi významných slovenských 
osobností, ako bol biskup Ján Vojtaššák.

Anton Lauček za účasti absolventov i verej-
nosti predstavil svoju odbornú i spisovateľ-
skú činnosť. Súčasťou akcie bola samozrej-
me aj výstavka jeho kníh. Bohatá zbierka 
Laučekových kníh sa nachádza v Univer-
zitnej knižnici v Ružomberku v samostat-
nej Knižnici ružomberských spisovateľov, 
mnohé z nich nájdu čitatelia aj priamo vo 
fonde Univerzitnej knižnice KU či vo fonde 
Mestskej knižnice Ružomberok.

Rody Ružomberka  
s Ing. Radislavom Kenderom, PhD.
V rámci Týždňa slovenských knižníc 
a spolupráce medzi Mestskou knižnicou 
Ružomberok a Univerzitnou knižnicou 
Katolíckej univerzity v Ružomberku, sa 
7. marca 2023 v Mestskej knižnici Ru-
žomberok uskutočnila beseda so znalcom 
ružomberskej histórie a jej osobností, spi-
sovateľom a publicistom Ing. Radislavom 
Kenderom, PhD., povereným vedením UK 
KU, pod názvom Rody Ružomberka, o naj-
známejších ružomberských rodinách Ma-
kovických a Houdekovcov, pri príležitosti 
121. výročia úmrtia D. Makovického.

Dušan Makovický v rokoch 1877 – 1885 
študoval na gymnáziách v Ružomberku, 
Nagykőrosi a v Šoprone, 1885 – 1891 me-
dicínu na lekárskych fakultách univerzít 
v Prahe, Innsbrucku a v Berlíne. Po štúdi-
ách pôsobil r. 1891 – 1894 ako sekundár-
ny lekár v Innsbrucku, 1894 v Budapešti, 
1894 – 1904 bol praktickým lekárom v Žili-
ne, 1904 – 10 osobným lekárom L. N. Tols-
tého v Jasnej Poľane, 1915 – 1916 ho za 
odpor voči vojne internovali, 1920 sa vrátil 
do Ružomberka. Počas vysokoškolských 
štúdií sa zoznámil s filozofickými názormi 
L. N. Tolstého, ktoré potom horlivo pro-
pagoval v slov. časopisoch. Po 1890 pravi-
delne publikoval Tolstého listy a preklady 
jeho diel (Kreutzerova sonáta, Čím sú ľu-
dia živí, Prenasledovanie kresťanov v Rus-
ku, Prečo sa ľudia omamujú a i.). R. 1894 
po prvý raz navštívil Tolstého v Jasnej Po-
ľane, z čoho vznikla práca U L. N. Tolsté-

ho (1895 – 1896). Autor kroniky Tolstého 
života a tvorby Jasnopoljanske zápisky 
(1922 – 1923, 1924). Prispel do zborníka 
Československé vzpomínky na Jasnou Pol-
janu (1925). Samostatne vydal populárno-
-náučné štúdie Žena (1895), Nazarénové 
v Uhrách (1896) a odbornú stať Trachóm 
(1899). (https://www.litcentrum.sk/.../
dusan.../zivotopis-autora).

Na besede rezonovali témy aj o ďalších ru-
žomberských rodinách a histórii Ružom-
berka v kontexte dejín Slovenska, Česko 
– Slovenska i Rakúsko – Uhorska.

Príjemné a poučné dopoludnie zorganizo-
vala Mestská knižnica Ružomberok s prí-
stupom pre každého priaznivca literatúry 
a zvlášť Ružomberčanov. Ing. Kendera 
pútavo priblížil prítomným zásluhy a činy, 
ktoré spomínané, ale aj ďalšie rodiny vyko-
nali pre samotné mesto pod Čebraťom, pre 
Slovensko i Česko – Slovensko. Účastníkom 
besedy priniesol ukázať množstvo literatú-
ry zo svojej súkromnej knižnice, viažucej sa 
k ružomberským rodom a vzácnosť – jednu 
zo svojich súkromných kroník (ktoré vedie 
od r. 1979) – a nachádza sa v nich všet-
ko, čo o Ružomberku a jeho osobnostiach 
vychádzalo, ale hlavne obsahujú zápisy 
a vyznania mnohých osobností – Ružom-
berčanov k svojmu rodisku či dlhoročnému 
pôsobisku.

Beseda s Ing. Gabrielou Belopotockou
9. marec patril besede „Za úspechom je 
vždy drina“ s Ing. Gabrielou Belopotockou, 
zakladateľkou a dlhoročnou generálnou 
riaditeľkou vydavateľstva Ikar. Významná 
slovenská osobnosť G. Belopotocká, i keď 
sa narodila v Leviciach, sa k mestu na sú-
toku Váhu a Revúcej verejne hlási. Veď jej 
korene siahajú do Ružomberka. Pochádza 
zo známej ružomberskej rodiny Belopotoc-
kých a jeden z jej predkov bol Alexander 
Belopotocký – sochár a rezbár. Jeho die-
lom je aj Mariánsky stĺp – Immacula-
ta – na Námestí Andreja Hlinku pred 

mestskou radnicou. Po pamiatkach v kos-
toloch, ktoré zanechali jej predkovia (Juraj 
Belopotocký – sochár a rezbár, Alexander 
Belopotocký – sochár a rezbár, František 
Miroboh Belopotocký – maliar, litograf, 
kresliar a pedagóg či Ján Nepomuk Kolo-
man Belopotocký – rímskokatolícky kňaz, 
biskup) v meste pod Čebraťom, p. riadi-
teľku sprevádzali – riaditeľka Mestskej 
knižnice v Ružomberku Ing. Tatiana Ba-
bincová a za Univerzitnú knižnicu Katolíc-
kej univerzity v Ružomberku Ing. Radislav 
Kendera, PhD. Následne si spolu prezreli 
Univerzitnú knižnicu a rokovali o budúcej 
spolupráci. Zakladateľka Ikaru so svojím 
sprievodom bola z UK KU nadšená.

Hlavnou súčasťou návštevy G. Belopotoc-
kej bola beseda so študentami, pracov-
níkmi KU, ale aj s občanmi mesta, ktorú 
moderoval R. Kendera. V zaplnenej sále sa 
prítomní dozvedeli veľmi veľa o samotnej 
aktérke besedy, o vzniku Vydavateľstva 
Ikar, k čomu prispeli aj množstvom otázok.

Gabriela Belopotocká absolvovala VŠE 
Fakultu vnútorného obchodu v r. 1979. 
Po skončení školy nastúpila do podniku 
Drobný tovar, kde bola vedúcou sortimen-
tu papiera. V rokoch 1983 – 87 pracovala 

v Mladých letách ako vedúca odbytu. V ro-
koch 1987 – 90 bola vedúcou oddelenia 
marketingu vo vydavateľstve Tatran a po-
tom do r. 1993 ako obchodná riaditeľka 
vydavateľstva Egmont. V r. 1990 sa sta-
la spoluzakladateľkou, spolumajiteľkou 
a riaditeľkou Vydavateľstva Ikar, a.s. a od 
r. 2000 jeho generálnou riaditeľkou. Bola 
nominovaná na Slovenku roka v kategórii 
biznis v r. 2010.

Vydavateľstvo Ikar je najväčším vydava-
teľským domom na slovenskom knižnom 
trhu, s produkciou takmer 300 titulov roč-
ne v rôznych žánroch – beletria domácich 
a svetových autorov, populárna náučná 
literatúra, encyklopédie, poradcovia, slov-
níky, knihy pre deti a mládež.

Vydavateľstvo je štrnásťnásobným nosite-
ľom titulu Vydavateľstvo roka udeľované-
ho prestížnym časopisom Knižná revue. 
Knihy vydavateľstva Ikar získali aj viacero 
významných literárnych ocenení udeľova-
ných Ministerstvom kultúry SR a ďalšími 
organizáciami z oblasti knižnej kultúry 
v SR a ČR. Do dnešného dňa predalo viac 
ako 34 miliónov kníh.

Na začiatky spomína jeho spoluzaklada-
teľka a generálna riaditeľka Gabriela Belo-
potocká takto: „Vydavateľstvo Ikar vzniklo 
v mojom 1,5-izbovom byte. Desiati sme si 
sadli na môj gauč a povedali sme si, že za-
ložíme vydavateľstvo.“ Jej životné krédo 
je: „Ak niečo veľmi chceš a ideš si za tým, 
dosiahneš to.“

V rámci podujatia bola pani Ing. Gabriele 
Belopotockej – zakladateľke a dlhoročnej 
generálnej riaditeľke vydavateľstva Ikar 
a ružomberskému rodákovi MUDr. Jurajo-
vi Gémešovi, MBA – trojnásobnému riadi-
teľovi Fakultnej nemocnice s poliklinikou 
F. D. Roosevelta v Banskej Bystrici a súčas-
nému odborníkovi v oblasti zdravotníctva 
pri Európskej komisii a NATO odovzdaná 
Cena primátora mesta Ružomberok.

Ďalšie sprievodné podujatia
Ďalšími sprievodnými akciami a ponuka-
mi v rámci TSK 2023 bol Virtuálny knižný 
kalendár na sociálnych sieťach, ktorý bol 
svojimi úlohami zameraný na HOAX ako 
hlavú tému TSK 2023. V spolupráci s Mest-
skou knižnicou Ružomberok sme vytvorili 
obojstranné záložky s kontaktnými údaj-
mi UK KU a MK RK a fotografiami oboch 
knižníc. Ponukou pre našich čitateľov bola 
tiež prolongácia členstva v knižnici s 50% 
zľavou. UK KU sa v spolupráci s Mestskou 
knižnicou Ružomberok zapojila aj do pod-
ujatia „Je nás počuť“, ktoré sa konalo pod 
záštitou prezidentky Slovenskej republi-
ky a bolo zamerané na propagáciu hlas-
ného čítania. Táto akcia sa prezentovala 
vo videu, ktoré UK KU a MK RK spoločne 
vytvorili v priestoroch oboch knižníc, a ná-
sledne publikovali na sociálnych sieťach. 
V priestoroch Univerzitnej knižnice sme 
tiež vytvorili výstavu kníh na tému kri-
tické myslenie, pravdivosť a overovanie 
informácií. 

Darina Obušeková, UK KU

V dňoch 6. – 12. marca 2023 sa konal už 24. ročník celoslovenského podujatia Týždeň 
slovenských knižníc pod spoločným mottom: Knižnice pre všetkým – Knižnice, záru-
ka kvalitných informácií. Organizátorom podujatia bola Slovenská asociácia knižníc. 
Aj tento rok sa do podujatia zapojila Univerzitná knižnica Katolíckej univerzity v Ružom-
berku v spolupráci s Mestskou knižnicou Ružomberok so svojím programom.

uk.ku.sk a na Facebooku
INFO O DIANÍ V UK KU NÁJDETE NA:]
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Študenti katolíckych univerzít zapoje-
ných do Catholic Universities Partnership 
mali jedinečnú príležitosť zúčastniť sa 
letnej školy v Šibeniku. Táto letná ško-
la, ktorá sa zameriavala na tématické 
otázky súvisiace s vojnou na Ukrajine, sa 
konala pod záštitou Katolíckej univerzi-
ty v Chorvátsku a Nanovic Institute for 
European Studies na University of Notre 
Dame. Naši študenti Terézia Vorčáková, 
Jozefína Nemčíková, Patrik Hrmo, An-
drea Magerová, Lucia Mojšová, Laura 
Jurko, ale aj náš vyučujúci, pán docent 
Marian Kuna, sa tiež stali súčasťou tohto 
zaujímavého podujatia.

Keď sme sa stretli v malebnom prímor-
skom meste Šibenik, netušili sme, aké 
vzrušujúce a obohacujúce zážitky nás ča-
kajú. Letná škola s témou "Practicing Re-
silience – Preparing for Recovery" sa však 
ukázala byť oveľa viac než len bežnou 
akademickou udalosťou. Bol to čas, kedy 
sme zažili skutočné dobrodružstvo, ktoré 
nám prinieslo nielen vzdelávanie, ale aj 
nové priateľstvá a osobný rast.

Počas desiatich dní sme mali tú česť počú-
vať množstvo zaujímavých prednášok od 
vynikajúcich lektorov. Témy, ktorým sme 
sa venovali, sa zameriavali na budovanie 
odolnosti a vnútornej sily v náročných ča-
soch, najmä v súvislosti s aktuálnou voj-
nou na Ukrajine. Okrem nás, študentov 
Katolíckej univerzity v Ružomberku, tvo-
rili toto výnimočné spoločenstvo aj štu-
denti z Ukrajiny, Gruzínska, Maďarska, 
Spojených štátov a Chorvátska.

Myslím si, že tým najcennejším spomedzi 
všetkého bola vzájomná interakcia medzi 
účastníkmi. Lektori a študenti z rôznych 
kútov sveta sa stretli na jednom mieste 
a vytvorili jedinečnú komunitu. Diskusie, 
ktoré sme spolu zažili, boli živé a hlboké. 
Zdieľali sme svoje príbehy, názory a otáz-
ky, čo nám pomohlo otvoriť sa novým 
myšlienkam a zároveň si uvedomiť, aká 
vzájomná závislosť a potreba jednoty me-
dzi nami existuje. Spoločne sme sa smiali, 
zdieľali sme svoje obavy, sny a túžby pre 
lepšiu budúcnosť. Za tak krátky čas sme 
si navzájom poskytli oporu a cítili medzi 
sebou silné puto.

Hĺbky sme sa dotkli nielen počas predná-
šok a workshopov, ale aj mimo nich. 
Otvorenosť a priateľstvo zo strany 
lektorov nám priniesli intenzívne 

Letná škola katolíckych univerzít v chorvátskom Šibeniku – 
nezabudnuteľný zážitok našej sedemčlennej výpravy

zážitky. Silné rozhovory po prednáškach 
či pri spoločných obedoch nám utkveli 
v pamäti najviac.

Okrem obohatenia našich myslí sme mali 
tiež možnosť objavovať prírodné krásy 
a kultúrne pamiatky Šibeniku. Spoločné 
výlety a exkurzie nám umožnili spoznať 
bohatú históriu tohto regiónu. Obdivova-
li sme architektúru kostolov, prechádzali 
sme sa úzkymi uličkami starého mesta 
a užívali si úchvatné výhľady na modré 
Jadranské more. Boli sme fascinovaní pô-
sobivosťou Chorvátska.

Letná škola v Šibeniku bola skutočne ne-
zabudnuteľným zážitkom plným vzde-
lávania, kultúrnych objavov a medzi-
národného porozumenia. Každý z nás 
si odnáša niečo jedinečné, avšak záro-
veň sme si uvedomili, že sme súčasťou 
spoločnej cesty smerujúcej k jednote. 
S hlbokou vďačnosťou prijímame túto 
neopakovateľnú príležitosť a budeme po-
solstvo druhého ročníka tejto letnej školy  
šíriť ďalej.

Terézia Vorčáková
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Počas letného semestra 2022/2023 reali-
zovala svoju študentskú mobilitu na Peda-
gogickej fakulte Katolíckej univerzity v Ru-
žomberku študentka Markéta Valčíková 
(Univerzita Palackého v Olomouci). Aka-
demickú obec i ostatných študentov zaujala 
svojím aktívnym prístupom, za ktorý bola 
ocenená aj rektorom Katolíckej univerzity 
v Ružomberku.

?Prečo ste sa rozhodli realizovať Vašu 
mobilitu práve na našej univerzite? 

Mali ste o Katolíckej univerzite nejaké 
predošlé informácie?
Pri počiatočných úvahách o realizácii mo-
bility som o Katolíckej univerzite v Ružom-
berku vlastne nemala žiadne informácie. 
U mňa bol prioritným faktorom pre výber 
univerzity cudzí jazyk, keďže ja cudzie 

jazyky veľmi neovládam. Vlastne ma ani 
nenapadlo, že by som mohla mobilitu reali-
zovať na Slovensku. Kamarátka, ktorá však 
mala v pláne realizovať mobilitu vo Švéd-
sku (v anglickom jazyku), mi ale povedala, 
že je taká možnosť ísť aj na Slovensko, teda 
realizovať mobilitu aj v češtine. To ma pote-
šilo, keďže mám Slovenska veľmi rada. 
Najprv som si naštudovala podmienky rea-
lizácie mobility a možnosti našej univerzity 
a do prihlášky som si zadala Ružomberok 
a Prešov (ten preto, že mám rada folklór, 
ktorý je predovšetkým na východe). A po-
tom som nad tým premýšľala, že kam. Po-
vedala som si, že vlastne, keď som veriaca 
a u nás katolícku univerzitu nemáme, ne-
bolo by zlé skúsiť tú Katolícku univerzitu 
v Ružomberku. Univerzita má dokonca uni-
verzitné pastoračné centrum, čo v Čechách 

nemáme, ale tu je to takmer pri každej uni-
verzite. Takže som sa rozhodla, že to vyskú-
šam v Ružomberku. 
V mojom rozhodnutí ma najviac podporila 
pani koordinátorka z našej fakulty, ktoré 
povedala, že to býva v Ružomberku super, 
že si to študentky chválili a určite budem 
spokojná. A teraz spätne môžem povedať, 
že mala pravdu. Ďalším dôvodom môjho 
rozhodnutia bola veľkosť univerzity. Kato-
lícka univerzita nie je tak veľká, čo sa mi 
páčilo, že to nie je jednoducho tých 23 000 
študentov ako v Olomouci. Vyhovovala mi 
tá veľkosť univerzity, to rodinné prostredie. 
Mám pocit, že sama som ho tak zakúsila. 
Zároveň som v pozícii Erasmus študentky 
pociťovala trošku iné postavenie ako kla-
sická študentka. Ale pripadala som si veľmi 
prijatá a hýčkaná.

?Aké boli Vaše prvé pocity z prostre-
dia mesta Ružomberok a samotnej 

univerzity?
Keď som vystúpila na vlakovej stanici (veď 
viete aké to tam je), tak som si povedala, 
aha, tak a čo teraz? Obávala som sa, či to 
zvládnem, ale povedala som si, že už keď 
som sa na tu vojnu dala, tak musím bojovať. 
Prvý krát som nevedela trafiť ani na inter-
nát (aj keď s navigáciou). A potom začal 
program na univerzite. Prvé stretnutie na 
orientačných dňoch v Univerzitnej knižnici 
KU. Hneď vo mne zanechala stopu sklenená 
podlaha na schodištiach, čo bolo pre mňa 
ozaj náročné. Aj keď mi výšky veľmi neva-
dia, prechádzanie sa po sklenenej podlahe 
ozaj nemusím (inak je knižnica úplne krás-
na a časom som si zvykla aj na tú podlahu). 
A potom začal oficiálny program privítania 
Erasmus študentov (samozrejme všetko po 
anglicky). Tak si hovorím, super... Ďalšou 
komplikáciou boli predmety, ktoré som si 
zvolila, keďže sa prechádzalo akreditáciou, 
ale to sa nejako poriešilo. Teda mám pocit, 
že sa to riešilo väčšinu semestra, možno 
i do posledného dňa. Organizácia štúdia 
(myslím riešenie predmetov a záležitostí 
týkajúcich sa ich aktualizácie) bola pre mňa 
náročná, ale som rada, že som to nevzdala, 
aj keď som mala miestami aj také stavy, že 
sa vrátim, pretože sa vždy niečo kompliko-
valo. Hovorila som si, že to nie je možné, že 
furt, akože sa to tak lepí na mňa. Ale nako-
niec som to zvládla s pomocou ostatných. 
Veľkou pomocou bol však doktor Zentko, 
ktorý ma vedel vždy upokojiť a po-
vzbudiť a za túto podporu som mu 
veľmi vďačná. A som vlastne rada, že 

MOBILITA ERASMUS+  
MA VEĽMI ZMENILA

to tak dopadlo, aj keď to bolo ťažké. Stálo 
to za to, neľutujem.

?Počas celého semestra ste sa zapájali 
do viacerých aktivít na fakulte a cel-

kovo na univerzite. Ako hodnotíte Vašu 
činnosť v tejto oblasti?
Nejako teraz ani neviem zhodnotiť o ktoré 
činnosti šlo, ale bolo ich dosť. Šlo o výsta-
vy, koncert, pomoc v UPaC a mnohé iné. 
Niekedy to bolo tak trošku o mne bezo 
mňa, ale samozrejme som mohla povedať 
nie. Jednoducho som zapadala do koncep-
cie činností, ktoré organizoval pán doktor 
Zentko a ďalší na katedre.

?Aký postoj k Vám, ako Erasmus+ štu-
dentovi, mali naši slovenskí študenti? 

Slovenskými študentmi som sa cítila byť 
prijatá, no neviem ako to vnímali oni. Keď 
sme sa videli všetci prvý krát tak to bolo zo 
začiatku náročnejšie, ale potom už mi to 
prišlo v pohode. Mala som tu ľudí na kto-
rých som sa mohla obrátiť, ktorí mi pomá-
hali pri organizácii štúdia, odpovedali na 
moje dotazy ... na začiatku to chcelo trochu 
čas, ale potom som sa cítila medzi sloven-
skými kolegami veľmi príjemne. Vlastne na 
celej škole, vlastne všade, kde som prišla, 
som sa cítila prijatá. Však ani nechcem ísť 
späť domov.

?Vnímate na sebe po realizovaní 
mobility mentálnu, či osobnostnú 

zmenu? Myslíte si, že Vás mobilita nie-
kam posunula?
Podľa mňa som veľmi zmenená. Ale, to 
musia posúdiť aj ostatní. Zmenu vnímam 
osobne v tom duchovnom ale aj mentálnom 

nastavení. Predovšetkým som nadšená, že 
som to celé zvládla, keďže zo začiatku to 
bolo pre mňa fakt náročné. Spoznala som 
množstvo inšpiratívnych ľudí, od ktorých 
som si vždy niečo vzala, niečo dobré. Bola 
som prekvapená z tej otvorenosti všetkých 
ľudí okolo mňa. Vnímala som to tak, že tí 
ľudia sú tu takí fajn. A potom som často 
počula aj to, že to nie je iba o ľuďoch okolo 
mňa, ale aj o tom, aká som ja. Asi na tom 
niečo bude. Tiež som veľmi rada za nové 
priateľstvá a verím, že ich budeme udržia-
vať aj naďalej. 
Zmenil sa mi pohľad aj na našu univerzi-
tu v Olomouci, keďže som bola voči orga-

nizácii na nej trochu skeptická, že tam nič 
nefunguje. Ale myslím si, že to je vlastne 
o tých ľuďoch, že tí ľudia sú jednoducho 
lepší alebo horší. A, že každý človek je iný 
a podľa toho, aký je to aj funguje, či nefun-
guje. Záleží na jeho prístupe, jeho nasta-
vení, a samozrejme aj na nás. U každého 
jednoducho môžeme nájsť niečo dobré, 
zaujímavé a inšpiratívne, iba to treba viac 
hľadať. Ale tu sú ozaj skvelí ľudia. Ja som 
sa tu ozaj cítila veľmi dobre, akoby som 
bola doma. Som vďačná. Ďakujem za to 
všetkým!

Martin Pinkoš
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Štúdium či výučba na vysokej škole sú spo-
jené so získavaním vedomostí, rozvojom 
zručností, ale prinášajú aj skúsenosti na 
celý život. Katolícka univerzita v Ružom-
berku (KU) je členom rodiny medzinárod-
ného vzdelávacieho programu Erasmus+. 
V rámci tohto programu sa môžu študenti 
a zamestnanci určitý čas vzdelávať v zahra-
ničí. Od roku 2010, keď počet mobilít toh-
to programu na KU začal výrazne rásť, do 
roku 2022 prišlo učiť študentov KU takmer 
900 zahraničných pedagógov a 350 kole-
gov z partnerských inštitúcií sa školilo na 
podobnom pracovisku KU. V tomto akade-
mickom roku vyučovalo na všetkých fakul-
tách dokopy 65 zahraničných odborníkov 
a 35 pracovníkov si vymieňalo skúsenosti 
s kolegami v rámci svojho zamerania.

V letnom semestri 2023/2024 Eweli-
na Chwedczuk, odborná asistentka na 
Uniwersytet Przyrodniczo-Humanistycz-
ny w Siedlcach, Poľsko absolvovala svoju 
prvú Erasmus+ mobilitu ako zamestnanec 
práve na KU. Avšak ešte ako študentka, 
v roku 2012 uskutočnila študijnú mobilitu 

Erasmus+ na Katedre Anglického jazyka 
a literatúry FF KU. O svojich skúsenos-
tiach so vzdelávacou mobilitou Erasmus sa 
s nami podelila v nasledujúcom rozhovore. 

?Čo Vás motivovalo zúčastniť sa 
programu Erasmus+ v roku 2012 

a čo v roku 2023?
Keď som si ako študentka podala žiadosť 
o realizáciu mobility Erasmus, veľmi som 
sa bála. Chcela som ísť študovať niekam 
do zahraničia, no vo vnútri som sa cíti-
la úplne bezmocná. Veľmi som túžila po 
zmene vo svojom živote, chcela som zažiť 
niečo inšpiratívne, dobrodružné, niečo čo 
by zmenilo môj uhol pohľadu. Nakoniec 
som sa rozhodla vyplniť všetky tlačivá 
a odovzdať ich v našej kancelárii pre za-
hraničné vzťahy (na Uniwersytet Przyrod-
niczo-Humanistyczny w Siedlcach). Po 
niekoľkých dňoch som dostala list o prijatí 
a bola som nadšená, ale stále som sa bála. 
Pamätám si, že som nikomu z mojej rodiny 
a priateľov nepovedala, že som sa prihlá-
sila do programu Erasmus, takže keď som 

ich informovala o svojom rozhodnutí, boli 
naozaj prekvapení. Napokon bol študijný 
pobyt Erasmus fantastický študentský záži-
tok, ktorý zmenil môj uhol pohľadu, dal mi 
silu a formoval moje myslenie. Preto, keď 
som sa v roku 2023 dopočula o programe 
Erasmus+ pre pedagógov, hneď som sa 
prihlásila. Jediné miesto, kam som chcela 
ísť, bol Ružomberok. O inom mieste som 
ani neuvažovala. Povzbudená predchá-
dzajúcimi dobrými skúsenosťami zo štúdia 
na KU som sa tam chcela vrátiť, ale už ako 
učiteľka.

?Ako ste sa cítili, keď ste sa vrátili 
na KU? Badáte nejaké rozdiely na 

univerzite a v meste?
Myslím si, že mesto a univerzita sa veľmi 
nezmenili. Ak vezmeme do úvahy uni-
verzitu, Filozofická fakulta KU je rovna-
ko moderná a útulná. Navyše ma trochu 
prekvapilo, že sa veľmi nezmenil ani per-
sonál. Prednášajúci sú viac-menej tí istí. 
Čo je veľmi výhodné, pretože vedia, 
ako to funguje a ako efektívne učiť. 
Čo sa týka samotného Ružomberka, 

ERASMUS ZMENIL MÔJ 
UHOL POHĽADU, DAL MI 
SILU A FORMOVAL MOJE 
MYSLENIE

}}} 
ten je stále inšpiratívny a čarovný. Očaru-
júce kaviarne, históriou dýchajúce stavby 
a úchvatné výhľady. Vždy, keď prídem do 
Ružomberka, veľmi oceňujem malebné 
výhľady. Cesta mi trvala sedem hodín, no 
nezažmúrila som ani oko, pretože som ob-
divovala hory.

?Čo ste očakávali od Erasmus+ mobi-
lity zamestnanca?

Mojimi cieľmi bolo podeliť sa o svoje vý-
skumné zistenia a sledovať reakcie štu-
dentov. Mala som zaujímavú príležitosť 
prezentovať svoje materiály a súbor prak-
tických úloh študentom KU. Myslím, že to 
fungovalo, pretože sa im vyučovanie páči-
lo. Okrem toho som mala možnosť získať 
nové skúsenosti a vymeniť si nápady s uči-
teľmi z rovnakého odboru.

?Sú rozdiely vo výučbe v Poľsku a na 
Slovensku?

Poľský vzdelávací systém je veľmi podob-
ný slovenskému. Existuje len niekoľko skôr 
formálnych rozdielov, ale pokiaľ ide o sa-
motné vyučovanie, je to rovnaké. Pamä-
tám si, že keď som študovala na KU, naše 
prednášky a semináre prebiehali podobne 
ako v Poľsku. Myslím tým rovnakú úroveň 
požiadaviek, podobné prístupy.

?Aké vlastnosti sú podľa vás nevy-
hnutné pre učiteľa 21. storočia?

Toto je naozaj dobrá otázka. Táto téma ma 
zaujíma už dlho. Pamätám si, že v minu-
losti, keď som bola stredoškoláčka, som 
tvrdila, že učiteľkou sa nikdy nestanem, no 
môj život sa obrátil naruby a priviedol ma 
k tomu, aký ho vediem teraz. V učiteľstve 
som sa našla a je to pre mňa tá najvhodnej-

šia práca. Neviem, čo môže byť pre učite-
ľov 21. storočia podstatné, ale určite musia 
byť chápaví a súcitní. Keď som napríklad 
bližšie k študentom, vždy sa snažím zapa-
mätať si ich mená, aby som ukázala, že si 
ich vážim a vytváram pozitívnu atmosféru. 
Keď učím, vždy si myslím, že moje vyučo-
vanie potrebuje niečo zmeniť v prístupe 
študentov. Ak nie sú dostatočne povzbude-
ní, snažím sa im to ukázať a motivovať ich 
k lepším výkonom. Mám rada svoju profe-
siu. A treba byť pokorný, pokorný a ešte raz 
pokorný. Byť hrdý nevedie nikam. 

?Ako sa podľa Vás Erasmus+ pre-
javuje na vzdelaní a živote tých, 

ktorí sa zapoja do tohto mobilitného 
programu?
Výrazne. Kedysi som bola uzavreté han-
blivé dievča. Pred mojím študentským 
erasmovým dobrodružstvom som sa bála 
ísť do Varšavy, čo mám vlakom 90 minút. 
Počas zahraničného pobytu Erasmu v roku 
2012 som začala byť odvážna. Cestovanie, 
veľa dobrodružstiev, spoznávanie prírody 
a hôr, spoznávanie priateľov, aktivita, nové 
vzdelávacie prostredie – myslím, že som sa 
v týchto veciach našla. Stále si pamätám 
zážitky z Ružomberka. Pokiaľ ide o vy-
hliadky do budúcnosti, Erasmus formuje 
mysle a prispieva k lepšiemu kariérnemu 
postupu.

?Čo by ste poradili študentovi uva-
žujúcemu uchádzať sa o Erasmus+ 

štúdium a čo by ste poradili uchádzačo-
vi – pedagógovi?
Pre všetkých študentov, ktorí sa chcú pri-
hlásiť – GO! Je to čas vášho života, využite 
šancu. Pre všetkých učiteľov – povedala by 

som im to isté. Ak sa stále bojíte a hľadáte 
nejaký dokonalý moment – prosím, nevá-
hajte. Niečo ako „dokonalý moment“ ne-
nastane. Deje sa to práve teraz!

?Chceli by ste niečo na záver dodať?
Milujem Ružomberok a Slovensko. 

Nádherné úchvatné výhľady, očarujúce 
prostredie a najchutnejšie jedlo, aké som 
kedy jedla (najmä bryndzu a ovčí syr). 
Oceniť by som chcela pracovníkov KU, kto-
rí si vždy našli čas na stretnutia. Osobitne 
ďakujem pedagógom Jele a Johnovi Ke-
hoe, duchovnému otcovi Jozefovi Žvando-
vi a Michaele Moldovej Chovancovej a Lu-
cii Kravčákovej z referátu pre zahraničné 
vzťahy. Vždy si vás budem pamätať!

Michaela Moldová Chovancová

medzinarodnevztahy.ku.sk
PODROBNOSTI NÁJDETE NA: ]
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Do funkcie dekana Filozofickej fakulty 
Katolíckej univerzity v Ružomberku bol 
v stredu 17. mája 2023 slávnostne uvedený 
Samuel Štefan Mahút, ktorý sa vo veku 28 
rokov stal pravdepodobne najmladším de-
kanom v slovenských dejinách. Mahúta do 
tejto funkcie vymenoval 27. marca rektor 
Katolíckej univerzity v Ružomberku, Jaro-
slav Demko, a to na základe predchádza-
júcej voľby akademického senátu fakulty 
a súhlasu veľkého kancelára univerzity, 
Mons. Bernarda Bobera.

V stredu, počas inaugurácie zložil nový 
dekan slávnostný sľub a predniesol pred 
zhromaždením akademickej obce prího-
vor, v ktorom prirovnal Filozofickú fakultu 
KU k majáku, ktorý na mori čoraz zmäte-
nejšieho súčasného sveta ponúka garanciu 
slobody slova, obhajoby tradičných hodnôt 
a poctivého racionálneho skúmania po-
znatkov vo svetle viery. Vyzdvihol tiež via-
ceré silné stránky fakulty a univerzity (vy-
soké čísla v prieskumoch spokojnosti, nízka 
nezamestnanosť absolventov, moderné vy-
bavenie, rodinná atmosféra...) a vyzval naj-
mä študentov, aby sa so svojimi pozitívnymi 
skúsenosťami nebáli podeliť aj s ostatnými, 

v duchu hesla „nestačí, že sliepka znáša zla-
té vajcia, musí pritom aj kotkodákať.“

Slávnostná inaugurácia nového dekana 
bola spojená so slávnostným ukončením 
akademického roka 2022/2023 na Kato-
líckej univerzite. Spolu s dekanom Samuel 
Štefanom Mahútom bola do funkcie pro-

dekanky pre vedu a doktorandské štúdium 
uvedená aj Terézia Rončáková a do funk-
cie prodekanky pre výchovu a vzdelávanie 
Paulína Kováčová. Funkčné obdobie nové-
ho vedenia Filozofickej fakulty KU je štvor-
ročné a malo by trvať do roku 2027.

NAJMLADŠÍ DEKAN 
NA SLOVENSKU

Konferencia v dvoch sekciách, vedeckej 
a odbornej ponúkla priestor na vzájomné 
zdieľanie a výmenu skúseností medzi jed-
notlivými účastníkmi.

Výskumníci z akademickej sféry, zástup-
covia štátnych orgánov a tretieho sektora 
sa v utorok 7. februára 2023 stretli v Ru-
žomberku na konferencii Bezpečnosť detí 
v digitálnom priestore. Približne 100 re-
gistrovaných účastníkov si mohlo vypočuť 
príspevky riaditeľky Národneho koordi-
načného strediska pre riešenie problemati-
ky násilia na deťoch (NKS) Márie Vargovej, 
Hany Macháčkovej z Masarykovej univer-
zite v Brne a výskumného tímu z Katolíckej 
univerzity v Ružomberku. Okrem týchto 
hlavných prednášajúcich vystúpilo s prí-
spevkami ďalších 12 hostí.

„Dnes sme spojili ľudí zo štátnej správy, ob-
čianskych združení aj výskumu. Zúčastnili 
sa ľudia, ktorí priamo pracujú s deťmi, učia 
ich, spolu s nimi prekonávajú mnohé pre-
kážky, dohliadajú na ich zdravie, máme tu 
ľudí, ktorí prichádzajú do kontaktu s obe-
ťami násilia aj páchateľmi. Boli sme tu aj 
takí, ktorí tvoríme politiky a snažíme sa 
pripomínať si, že za každým paragrafom 
alebo vetou strategického materiálu sú 

deti, ich bezpečie a ich príbehy," uviedla 
riaditeľka NKS Mgr. Mária Vargová.

Výskumný tím z Katolíckej univerzity tvo- 
rili Juraj Holdoš, Pavel Izrael, Angela  
Almašiová a Katarína Kohútová. Predsta-
vili výsledky reprezentatívneho výskumu 
Prežívanie a správanie detí a mládeže na 
Slovensku v roku 2022. „Sme radi, že svo-
jím výskumom môžeme prispieť k tomu, 
aby rozliční aktéri pri nastavovaní štát-
nych politík, preventívnych či vzdeláva-
cích aktivít pre bezpečnosť detí v online 
priestore vychádzali z kvalitných a spo-
ľahlivých dát, ktoré náš výskum prináša,“ 
doplnil Pavel Izrael.

Konferencia bola spolufinancovaná z ESF 
v rámci OP ĽZ, Národný projekt Podpora 
ochrany detí pred násilím.

Konferencia Bezpečnosť detí 
v digitálnom priestore

Medzinárodnej filozofickej olympiády 
(IPO), ktorá sa v dňoch 11. – 14. mája 2023 
uskutočnila v archaickej Olympii, sa zú-
častnilo 100 študentov a 100 hodnotiteľov 
zo 49 krajín sveta. Katedra filozofie FF KU, 
ktorá je hlavným organizátorom slovenské-
ho kola súťaže, nominovala za našu kraji-
nu do súťaže dvoch vynikajúcich reprezen-
tantov: Pavla Beblavého z bratislavského 
Gymnázia pre mimoriadne nadané deti 
a Matúša Lehockého z Gymnázia Andrej 
Vrábla v Leviciach. Esej každého študenta 
bola hodnotená minimálne 8 a maximálne 
28 nezávislými hodnotiteľmi podľa piatich 
kritérií: relevancia vo vzťahu k zvolenej 
téme, filozofická erudovanosť, argumen-
tačná sila, logická koherencia a miera ori-
ginality. Organizačný výbor IPO na záver 
udelil 2 zlaté, 3 strieborné, 8 bronzových 
medailí a ďalších 16 účastníkov, ktorých 

eseje mali úroveň veľmi blízku bronzovým 
medailistom sa nakoniec rozhodol odme-
niť udelením čestného uznania.

Študent Matúš Lehocký získal na 31. roč-
níku medzinárodnej filozofickej olympiády 
čestné uznanie, k čomu mu celý tím KF FF 
KU srdečne gratuluje! Už teraz sa na ka-
tedre tešíme na nasledujúce národné kolo 
súťaže písania filozofických esejí, na zá-
klade ktorých spomedzi študentov stred-
ných škôl vyberieme dvoch najlepších, 
ktorí budú reprezentovať Slovensko na IPO 
2024 vo fínskych Helsinkách.

Pavol Labuda

Úspech SR na medzinárodnej 
filozofickej olympiáde v Grécku
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Šiesti pedagógovia, študenti a nepeda-
gogickí zamestnanci Filozofickej fakulty 
KU boli na sklonku akademického roka 
2022/2023 ocenení tradičnou Cenou de-
kana FF KU. Pri príležitosti stretnutia pe-
dagogickej rady fakulty si ju z rúk deka-
na Mgr. Samuela Štefana Mahúta, PhD., 
v stredu 10. mája prevzali:

• doc. PhDr. Dana Baláková, PhD., a doc. 
PhDr. Peter Olexák, PhD., v kategórii vy-
sokoškolských učiteľov, výskumných alebo 
umeleckých pracovníkov FF KU;
• Mgr. Iveta Fiľová, Bc. Martin Junek a Bc. 
Jozef Pikula v kategórii študentov FF KU;
• Lotta Mižiková v kategórii nepedagogic-
kých zamestnancov FF KU.

Komisia na udeľovanie Ceny dekana za-
znamenala 11 návrhov od 12 navrhovate-
ľov z radov všetkých zamestnancov a štu-
dentov fakulty. Dvojnásobne navrhnutá 
bola doktorandka Katedry filozofie Iveta 
Fiľová.

Vedúca Katedry slovenského jazyka a li-
teratúry Dana Baláková bola ocenená 
v kontexte svojho životného jubilea (60 
rokov). Na ružomberskej vysokoškolskej 
inštitúcii pôsobí nepretržite od roku 1997. 
V rokoch 2007 – 2011 bola dekankou FF 
KU. Je aktívna v Medzinárodnej komisii 
pre výskum frazeológie slovanských jazy-
kov pri Medzinárodnom komitéte slavis-
tov aj v Slovenskej frazeologickej komisii 
pri Slovenskom komitéte slavistov. Vedie 
ružomberskú pobočku Slovenskej jazy-

kovednej spoločnosti pri Jazykovednom 
ústave Ľudovíta Štúra SAV.

Historik Peter Olexák je prvým dvojná-
sobným nositeľom Ceny dekana; prvýkrát 
ju získal v roku 2019. Tentoraz jeho navr-
hovateľ vyzdvihol „mimoriadne kvalitné 
a dlhoročné vedenie študentov, vzdeláva-
nie, príkladnú pedagogickú činnosť a kva-
litný výskum“. V roku 2022 mu vyšla vo 
vydavateľstve Society for Human Studies 
prestížna publikácia Stručná história vzťa-
hov cirkvi a štátu. Tento rok zároveň osla-
vuje jubileum 50 rokov.

O Ivete Fiľovej navrhovateľ napísal, že 
„bola a je jedným z hlavných inciátorov 
obnovenia študentského života na univer-
zite v postcovidovom období a prostrední-
kom medzi skupinkou angažovaných štu-
dentov troch fakúlt KU nachádzajúcich sa 
v Ružomberku“. Fakulta aj univerzita po-
cítili jej zanietenosť a organizačné schop-
nosti pri príležitosti Dňa otvorených dverí, 
ale aj pri rozličných iných podujatiach na 
fakultnej aj celouniverzitnej úrovni. Štu-
denti oceňujú je nápadité a výnimočné 
hodiny.

Študent histórie a slovenského jazyka 
Martin Junek je na fakulte známy nielen 
vynikajúcimi študijnými výsledkami, ale 
najmä angažovanosťou v mnohých aktivi-
tách a reprezentáciou fakulty. Je členom 
Akademického senátu KU a navrhovateľ 
vyzdvihol aj jeho nezištnú pomoc v štúdiu 
svojim kolegom.

V návrhu na ocenenie študenta žurnalisti-
ky Jozefa Pikulu zaznelo, že „učitelia sa 
na neho obracajú s viacerými prosbami 
a Jozef nikdy nepovie nie“. Bol výrazne 
zapojený do organizácie Dňa otvorených 
dverí, do novinárskej súťaže pre stredné 
školy MedArt, podieľa sa na tvorbe propa-
gačných vizuálov, contentu na sociálnych 
sieťach a pod. Je členom Akademického 
senátu FF KU.

Lottu Mižikovú poznajú študenti aj za-
mestnanci FF KU zo študijného oddelenia. 
Ocenená bola za dlhoročnú svedomitú 
prácu. Navrhovateľ vyzdvihol, že pani 
Mižiková „je pracovitá, ochotná a voči štu-
dentom veľmi ústretová, ale aj primerane 
prísna. Okrem toho sa výrazne podieľa na 
vytváraní priateľskej a srdečnej atmosféry 
na pracovisku.“ Koncom tohto roka odchá-
dza do dôchodku.

FF KU udelila  
Ceny dekana za rok 2022

www.ff.ku.sk
NÁJDETE NÁS NA: ]

2. augusta 2023 sa v Lisabone uskutočnila 
slávnostná promócia absolventov nášho 
programu Európsky spoločný magister so-
ciálnej práce s deťmi a mládežou. Prvým 
štrnástim absolventom zablahoželali ve-
dúci predstavitelia štyroch partnerských 
inštitúcií z Litvy, Lotyšska, Slovenska 
a Portugalska. Za Pedagogickú fakultu 
KU predniesla prejav prorektorka pre za-
hraničné vzťahy a mobility prof. Markéta 
Rusnáková.

Promócii predchádzali štátne skúšky, na 
ktorých obhájili študenti diplomové prá-
ce, školiteľmi aj oponentmi boli vyučujúci 
zo všetkých partnerských VŠ spoločného 
programu.

Našim úžasným absolventom srdečne bla-
hoželáme a želáme všetko dobré do ďalšie-
ho života!

Daniel Markovič

PRVÍ ABSOLVENTI NÁŠHO 
ANGLICKÉHO PROGRAMU  
European Joint Master in Social 
Work with Children and Youth
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Po dlhšej prestávke spôsobenej pandé-
miou, bol opäť prvý prázdninový týždeň 
tohto roka na Katolíckej univerzite otvore-
ný pre najmenších študentov. 

V dňoch od 3.7.2023 do 7.7.2023 sa usku-
točnil už 13.ročník Detskej univerzity. 
O jeho hladký priebeh sa postaral organi-
začný tím vyučujúcich spolu s 5 kreatívny-
mi a zanietenými doktorandkami.

Zaiste sa deťom bolo treba na začiatku 
osmeliť do nových priateľstiev. Pri úvod-
nom zoznamovaní srdečným spôsobom 
pomáhali naše animátorky z radov študen-
tiek bakalárskeho štúdia. Deti sa rozdelili 
do skupín, v ktorých celý týždeň pracovali. 
Spoločne si vymysleli názvy svojich skupín 
a vytvorili vlastné logá. Takto sme odra-
zu mali napr. Minecrafťákov, Princezné či 
Spongebobov... Ako správni študenti uni-
verzity, aj účastníci Detskej univerzity KU 
začali svoje štúdium slávnostnou imatri-
kuláciou. Tejto slávnostnej príležitosti sa 
zúčastnil aj rektor, prorektori, prodekani 
a veľa ďalších vyučujúcich Katolíckej uni-
verzity z rôznych fakúlt.

Pondelok bol výnimočný tým, že sa 
program odohrával mimo priestorov Ka-
tolíckej univerzity. Vycibrili sme si svoje 
mozgy a všetky zmysly v Slovenskom mú-
zeu ochrany prírody a jaskyniarstva, kde 
sme si prešli stálu expozíciu múzea, ale 
prakticky sme vyskúšali svoje poznatky na 
pripravených stanovištiach o živote včiel, 
o objavovaní skamenelín alebo o rozpozná-
vaní vtáčieho spevu.

Utorok sme začali zaujímavou prednáškou 
docenta Miroslava Sanigu o murárikovi 
červenokrídlom. Deti prednáška zaujala, 
o čom nás presvedčilo neskutočne veľké 
množstvo otázok detí v závere prednášky. 
Po nej sa začali pripravené workshopy. 
O tie sa postarala nielen Pedagogická fa-
kulta, ale aj Filozofická fakulta a Fakulta 
zdravotníctva. Deti získali nové poznatky, 
ale aj praktické zručnosti a zážitky na tvo-
rivých workshopoch z oblasti biológie, žur-
nalistiky, katolíckeho náboženstva, sociál-
nej práce, špeciálnej pedagogiky a telesnej 
výchovy.

Maľovali sme, spievali, kreslili, cvičili, dra-
matizovali, objavovali príbeh Malého prin-
ca a skúšali sme prvú pomoc. Čas 
plynul neskutočne rýchlo. Po obede 

13. ROČNÍK DETSKEJ 
UNIVERZITY KU

nám spríjemnila čas Iva Liptáková so svo-
jim bábkovým divadlom s predstavením 
s názvom Jáchymko. Hneď po predstavení 
sme pokračovali v ďalšej vlne worksho-
pov, ktoré obsahovo pripravili a viedli 
študenti KU. A tak sme ukončili ďalší deň. 
Nakoľko v stredu bol sviatok sv. Cyrila 
a Metoda, strávili sme tento čas doma s ro-
dinami a tešili sme sa na ďalší deň našej  
Detskej univerzity.

Štvrtok sme začali s veľkou dávkou novej 
energie a dobrou náladou, práve preto 
sme začali deň s piesňami a samozrejme 
aj s našou vlastnou hymnou. Hneď potom 
nás čakal v aule docent Branislav Kľuska 
s prednáškou s názvom “Spadol Apoštol 
Pavol z koňa?”, v ktorej sme sa dozvedeli 
veľa nových zaujímavých informácii nielen 
o cestovaní prvých kresťanov v staroveku. 
Radosť z pohybu a hry mohli deti zažiť na 
tanečnom workshope, ale aj na worksho-
pe pripravenom Katedrou telesnej výcho-
vy a športu. Popoludní nás znova čakalo 

interaktívne divadlo s názvom “Klaunove 
sny” v podaní Miroslava Kasprzyka. Pre 
deti to bol neopísateľný zážitok. Nielenže 
sa do celého predstavenia zapájali, ale ich 
úprimné úsmevy boli najkrajšou odmenou 
účinkujúcim aj organizátorom.

Piatok bol náš posledný spoločný deň. 
Naše kroky viedli do kaplnky, kde sme sa 
spoločne zúčastnili svätej omše. Chlapci sa 
zapojili do miništrovania a všetci sme sa 
zapojili do oslavy Boha pomocou piesní. Po 
svätej omši sa deti zúčastnili posledných 
workshopov. Cvičili, tancovali, behali, mo-
delovali ľudské telo alebo si mohli zahrať 
bibliodrámu o narodení Ježiša. Dozvede-
li sa o možnostiach výmenných pobytov 
študentov a o rôznych kultúrach, ktoré pri 
nich môžu spoznať. Vyskúšali si manipulá-
ciu so včielkou Bee-Bot. Pred aj po obede 
sme si z plných pľúc zaspievali a vybehli na 
nádvorie univerzity. Deti si zobrali kriedy 
a nasledovali svojich predchodcov – absol-
ventov v tradícii písania svojich mien na 

nádvorie. Vedeli, že ich čaká slávnostná 
promócia. Rodičia, starí rodičia aj kamará-
ti sa usadili do Auly sv. Jána Pavla II. a naši 
malí študenti s čiapkami na hlave si pre-
vzali pred promočným kolégiom svoj dip-
lom. Publikum sledovalo každého jedného 
malého študenta ako odvážne vyšiel na 
pódium, prevzal si svoj diplom a schádzal 
z pódia ako čerstvo titulovaný bakalárik, 
magistrík KU alebo „kukam“ – kamarát Ka-
tolíckej univerzity.

Detskej univerzity sa úspešne zúčastnilo 46 
detí, z toho 43 detí po prvý krát. Na konci 
sme si posledný krát zaspievali našu hym-
nu a tým sme sa rozlúčili s promočným ko-
légiom, s animátormi, s vedúcimi worksho-
pov, s Katolíckou univerzitou… Aj keď 
koniec prišiel rýchlo a je nám za všetkými 
smutno, sme šťastní za nové skúsenosti, 
poznatky, priateľstvá a už teraz sa tešíme 
na vás všetkých opäť o rok.

Katarína Russinová

V dňoch 23. až 24. mája 2023 sa študentky 
z Katedry predškolskej a elementárnej pe-
dagogiky zúčastnili medzinárodnej súťaže 
Olympiáda techniky Plzeň 2023. Janka 
Mampouyová a Emília Šlepkovská úspešne 
reprezentovali Pedagogickú fakultu Kato-
líckej univerzity v Ružomberku a získali 
1. miesto v kategórii odborných, didaktic-
kých a multimediálnych prác.

Na súťažnej prehliadke prác študentov 
z piatich krajín a to Českej republiky, Slo-
venska, Turecka, Grécka, Poľska v oblasti 
technického vzdelávania zvíťazila precízne 
odborne a didakticky spracovaná a prezen-
tovaná práca našich študentiek pod vede-
ním doc. PaedDr. Zlatice Huľovej, PhD., na 
tému: Planéta ZEM a súbor didaktických 
pomôcok v technickom vzdelávaní pros-
tredníctvom stratégie STEAM.

Zlatica Huľová

Víťazstvo našich študentiek 
na Olympiáde techniky
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Dňa 20.6.2023 bola na Katedre pred-
školskej a elementárnej pedagogiky PF 
KU otvorená Študovňa Mons. doc. Alojza 
Kostelanského pri príležitosti jeho nedoži-
tých 70 rokov života.

Podujatie sa začalo svätou omšou v Kapln-
ke sv. Alberta, ktorú celebrovali prof. Ľ. Pe-
karčík a doc. R. Sarka. Po svätej omši sme 
sa presunuli na slávnostné otvorenie štu-
dovne na 2. poschodí č. d. 248. Otvorenia 
sa zúčastnil rektor, doc. J. Demko, prode-
kan PF prof. R. Adamko, rodinní príslušní-
ci doc. A. Kostelanského, členovia Katedry 
predškolskej a elementárnej pedagogiky, 
členovia Katedry katecheticky a praktickej 
teológie a pedagogickí i nepedagogickí za-
mestnanci PF KU. 

V príhovoroch sme si vypočuli spomienky 
na doc. A. Kostelanského a jeho prínos pre 
univerzitu, kolegialitu, príklady pokory 
i slová povzbudenia a potreby neustáleho 
vzdelávania pre pedagógov a študentov.

Publikácie, ktoré sa v študovni nachádza-
jú, sú z oblasti pedagogiky a psychológie, 
predškolskej a elementárnej pedagogiky, 
pedagogiky voľného času, katechetiky a te-
ológie a iné. V študovni sa nachádza viac 
ako 1500 publikácií.

Ďakujeme za veľký dar, že sme mohli byť 
súčasťou života človeka s veľkým srdcom 
a zároveň, že nám budú nápomocné knihy 
z jeho súkromnej knižnice.

Mária Vargová

OTVORENIE ŠTUDOVNE  
Mons. doc. Alojza Kostelanského

www.pf.ku.sk
NÁJDETE NÁS NA: ]

Hlavní riešitelia projektu – reprezentanti 
Ostravskej univerzity v spolupráci so Se-
niorskou univerzitou vo Ferreira do Zêze-
re v Portugalsku (Universidade Sénior de 
Ferreira do Zêzere) zorganizovali v dňoch 
16. – 17. mája 2023 záverečné pracovné 
stretnutie všetkých manažérov a vybra-
ných odborníkov zúčastnených strán, na 
ktorom spoločne zhodnotili priebeh a na-
plnenie projektu. Medzi najvýznamnejšie 
výstupy projektu patrilo zostavenie meto-
diky práce so seniorskými zbormi, vyda-
nie medzinárodného spevníka, vytvorenie 
online kurzov o kultúrnom dedičstve všet-
kých troch krajín a kulminačným bodom 
sa v septembri roku 2022 stala týždenná 
blended mobilita so záverečným koncert-
ným vystúpením v Hradci Králové.

Záverečného projektového mítingu za Ka-
tolícku univerzitu v Ružomberku sa zúčast-
nili doc. Helena Kadučáková a Dr. Marcela 
Ižová (FZ KU) za manažérsku časť, od-
bornú sekciu reprezentovali doc. Janka 
Bednáriková a doc. Zuzana Zahradníková 
(PF KU). V úvode mítingu vystúpila hlavná 
manažérka projektu Dr. Zdeňka Telnaro-
vá, ktorá vo svojom príspevku analyzovala 
dosiahnutie stanovených cieľov projektu. 
Manažérka projektu za Portugalsko Dr. 
Vera Ribeiro pripravila prehľad aktivít 
a udržateľnosť projektu v rámci združe-

nia Associação de Melhoramentos e Bem 
Estar Social de Pia (AMBESP). Manažérka 
projektu za Slovensko doc. Helena Kadučá-
ková v pripravenej prezentácii referovala 
o diseminácii výsledkov projektu, ktoré 
boli publikované v odborných časopisoch, 
popularizačných periodikách a prezento-
vané na konferenciách. Ďalej sa venovala 
silným a slabým stránkam projektu. V sil-
ných stránkach vyzdvihla najmä vysoko 
kvalifikovaných pedagógov v oblasti hud-
by s dlhoročnou praxou. Seniori si pod ich 
vedením rozšírili vedomosti a zručnosti 
v oblasti hudby, zvýšili sociálnu súdržnosť 
a komunikačné zručnosti v informovanej 
a vedomostnej spoločnosti, nadviazali 
nové sociálne kontakty, zvýšili si sebadô-
veru v procese učenia. Vyzdvihla aj pozi-
tívnu pracovnú a sociálnu atmosféru, kto-
rá prispela k vytvoreniu stabilizovaného 
kolektívu. V slabých stránkach poukázala 
na pandémiu COVID-19, veľkú náročnosť 
v medzinárodnej príprave spájajúcej od-
bornú a pedagogickú kvalitu odborníkov 
a pokles elánu či nedostatok fyzických síl 
u seniorov aktívne pokračovať v projekte. 
Materiály, ktoré boli vypracované v priebe-
hu realizácie projektu, sú pripravené spolu 
s odbornými odporúčaniami pre univerzity 
tretieho veku (UTV), občianske združenia 
pre seniorov i domovy sociálnych služieb. 
Následne ďalšia portugalská manažérka 

Dulce Mota predstavila hodnotiacu sprá-
vu projektu. V závere mítingu sa finanč-
ným otázkam projektu venovala Bc. Pavla 
Janoschová.

V rámci pracovného mítingu mali účastní-
ci stretnutia jedinečnú príležitosť navštíviť 
Coimbru – kolísku vzdelania, mesto bo-
haté na historické a kultúrne pamiatky. 
Počas prechádzky univerzitným areálom 
bola nezabudnuteľnou prehliadka knižni-
ce Biblioteca Joanina, ktorá obsahuje viac 
ako 250 000 vzácnych kníh a stredovekých 
rukopisov.

Prezentovaný projekt je potvrdením toho, 
že najlepšou investíciou je investícia do 
vzdelania, čo v širšom kontexte vytvára 
u seniorov predpoklady pre celkovú soci-
álnu inklúziu do spoločnosti. Vzhľadom 
na východiskovú situáciu cieľovej skupiny 
je evidentné, že seniori patria medzi naj-
ohrozenejšiu populačnú skupinu trpiacu 
vysokou mierou deprivácie a sociálnej 
exklúzie a následne silnou závislosťou na 
podpore štátu. Je preto potrebné zamerať 
sa na komplexné riešenie vzdelanostnej 
situácie u seniorov aj pomocou projektov 
podobného druhu.

Janka Bednáriková, Helena Kadučáková

Záverečný pracovný míting 
medzinárodného projektu ASEB
Medzinárodný projekt Aktívne bezbariérové vzdelávanie pre seniorov (ASEB) sa naplnil 
a v tomto kalendárnom roku končí. Poznačila ho pandémia koronavírusu, ktorá spôso-
bila jeho polročné predĺženie, no napriek tomu môžeme konštatovať, že bol úspešný 
a naplnil všetky svoje ciele a aktivity.
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ŠTUDENT TF KU 
ZÍSKAL PRVÉ MIESTO 
NA CELOSLOVENSKEJ ŠVOČ 
SÚŤAŽI V ODBORE  
SOCIÁLNA PRÁCA

V celoslovenskej súťaži – Študentskej ve-
deckej a odbornej činnosti (ŠVOČ) v oblas-
ti Sociálna práca, ktorá sa konala 10. mája 
2023 na UCM v Trnave si Michal Vaľko, 
študent Teologickej fakulty KU v Spišskom 
Podhradí, svojou prácou a prezentáciou 
vybojoval prvé miesto.

Michalova práca s názvom „Vplyv sociál-
nych sietí na fungovanie myslenia adoles-
centov“, zaujala porotu najmä aktuálnos-
ťou tejto témy. Jeho práca sa zaoberala 
kvalitatívnou analýzou influencerov pro-
pagujúcich sociálno-patologické javy na 
sociálnych sieťach ako aj kvantitatívnou 
analýzou (formou dotazníka) správania 
sa adolescentov na sociálnych sieťach ako 
aj percepcie adolescentov voči influence-
rom. Michalova prezentácia zaujala komi-
siu a po jeho prezentácii mu dávali otázky, 
na ktoré Michal odpovedal. Jeho nadšenie 
pre túto problematiku sa prejavili vo vý-
bornej diskusii, kde spolu s odborníkmi, 
diskutoval o probléme vplyvu influecenrov 
a sociálnych sietí na adolescentov na ich 

správanie ako aj problém sociálnych sietí 
v kontexte subjektívneho mentálneho well-
beingu. Michal na konci diskusie upozornil 
na tento problém a konštatoval, že touto 
témou je potrebné sa širšie zaoberať.

Po vyhlásení výsledkov súťaže bol Michal 
ocenený a vyhlásený za víťaza v bakalár-
skej sekcii. Jeho prvé miesto si zaslúžene 
získal vďaka výnimočnej práci talentu 
a angažovanosti v tejto téme.

Michal sa teší tomuto úspechu, zároveň 
však vyjadruje vďačnosť svojej školiteľke 
PhDr. Mgr. Zuzane Budayovej, PhD., kto-
rá ho viedla a podporovala počas prípravy 
práce ako aj prezentácie. Michal obzvlášť 
ocenil jej priateľský prístup, vďaka ktoré-
mu sa takýto úspech podaril.

Svojím víťazstvom Michal dokázal, že má 
veľký potenciál a schopnosť prinášať nové 
myšlienky do odbornej a vedeckej komuni-
ty. Veríme, že umiestnenie Michala bude 
slúžiť ako inšpirácia študentom Katolíckej 

univerzity sa podobnej súťaže v budúc-
nosti zúčastniť. Zároveň sa potvrdzuje, že 
tvrdá práca a odhodlanie môžu študentov 
priviesť k vynikajúcim výsledkom.

Michalova práca a jeho výhľad v oblasti 
sociálnych vied je sľubný. Veríme, že jeho 
úspech na ŠVOČ je len začiatkom jeho zau-
jímavej a významnej kariéry v tejto oblasti.

Gratulujeme Michalovi k jeho úspechu 
a želáme mu všetko dobré do budúcnosti!

Zuzana Budayová

V akademickom roku 2022/2023 sa Teo-
logická fakulta v Košiciach, Katedra spolo-
čenských vied aktívne zapojila do Národ-
ného projektu „Odborná prax študentov 
sociálnej práce a psychológie“, ktorý sa 
realizuje vďaka podpore z Európskeho so-
ciálneho fondu a Európskeho fondu re-
gionálneho rozvoja v rámci Operačného 
programu Ľudské zdroje. Jeho prijímate-
ľom je Ústredie práce, sociálnych vecí a ro-
diny. Hlavným cieľom Národného projektu 
je podporiť prepojenie vysokoškolského 
vzdelávania s odbornou praxou so zrete-
ľom na lepšiu pripravenosť absolventov na 
trh práce a výkon povolania po ukončení 
štúdia. Stanovený rozsah hodín pre výkon 
odbornej praxe študentov sociálnej práce 
bol stanovený na 80 hodín.

V zimnom semestri bolo zapojených do 
Národného projektu 5 študentiek z odbo-
ru sociálna práca z magisterského stupňa 
štúdia a v letnom semestri sa nám do pro-

jektu podarilo zapojiť spolu 9 študentov, 
z toho 4 študenti z bakalárskeho stupňa 
štúdia. Prax bola realizovaná na viace-
rých zmluvných pracoviskách, a to: Denné 
centrum duševného zdravia Facilitas, n.o. 
Košice, Dorka, n.o. Košice, Centrum pre 
deti a rodiny Košická Nová Ves, kde naši 
študenti nadobúdali sociálne kompetencie 
nevyhnutné pre aplikačnú prax sociálneho 
pracovníka. Za spoluprácu a možnosť rea-
lizovania praxí Katedra spoločenských vied 
srdečne ďakuje všetkým pracovníkom za-
riadení, ktorí venovali svoj čas, vedomosti 
a skúsenosti našim študentom a verí, že 
možnosť realizácie odborných praxí bude 
pokračovať na týchto pracoviskách i v na-
sledujúcich rokoch.

Lýdia Lešková

Národný projekt  
„Odborná prax študentov 
sociálnej práce a psychológie“ 

www.tf.ku.sk
NÁJDETE NÁS NA: ]

Akademický senát Teologickej fakulty Ka-
tolíckej univerzity v Ružomberku zvolil na 
svojom 2. riadnom zasadnutí v r. 2023, 
ktoré sa konalo v utorok 2. mája 2023 
o 10.00h kandidáta na dekana TF KU na 
obdobie rokov 2023 – 2027. Stal sa ním 
doc. ThDr. Radoslav Lojan, PhD., súčasný 
dekan TF KU.

Voľbe predchádzala verejná prezentácia 
kandidáta pred akademickou obcou TF 
KU. Kandidát vo svojom vystúpení pred-
stavil výzvy pre kvalitu a udržateľnosť 
fakulty, pričom vyzdvihol jej veľký po-
tenciál, ktorý spočíva v tom, že „formuje 
myseľ a srdce v duchu katolíckej morál-
nej, intelektuálnej a akademickej tradí-
cie. Fakulta má byť živá a sebavedomá, 
s vlastnou výraznou tvárou a tou osloviť  
k dialógu ďalších."

Zvolenie kandidáta  
na dekana TF KU 
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Laureátka  
Bieleho srdca 2023
Slovenská komora sestier a pôrodných 
asistentiek pri príležitosti Medzinárodné-
ho dňa sestier a pôrodných asistentiek or-
ganizuje celoslovenské slávnostné poduja-
tie, ktorým si pripomíname deň narodenia 
zakladateľky moderného ošetrovateľstva, 
Florence Nightingaleovej, a ktoré je spo-
jené s udeľovaním prestížneho ocenenia 
„Biele srdce“.

Tento rok Slovenská komora sestier a pô-
rodných asistentiek udelila 36 prestížnych 
ocenení Biele srdce v troch kategóriách 
a jedno mimoriadne ocenenie Biele srd-
ce za celoživotné dielo. Záštitu nad týmto 
podujatím, ktoré sa konalo 19. mája 2023 
v hoteli Senec, prevzala prezidentka Slo-
venskej republiky Zuzana Čaputová. V deň 
odovzdávania ocenení prijala pani prezi-
dentka laureátov v Prezidentskom paláci. 
Na slávnostnom galavečere prezidentka 
SKSaPA Iveta Lazorová privítala aj ďalších 
hostí, a to ministra zdravotníctva SR Mi-
chala Palkoviča, štátnu tajomníčku Moni-
ku Jankechovú, Moniku Kaveckú, poslan-
kyňu NR SR, predsedníčku Odborového 
združenia sestier a pôrodných asistentiek, 
Ivetu Šluchovú, prezidentku Slovenskej 
komory medicínsko-technických pracov-
níkov, sestry vyšších územných celkov, 

vrátane zástupcov partnerov, mediálnych 
partnerov, zástupcov poisťovní, univerzít, 
či občianskych združení. Bielym srdcom 
v kategórii sestra pedagóg bola ocenená aj 
naša kolegyňa PhDr. Mária Lehotská, PhD. 
z Katedry ošetrovateľstva Fakulty zdravot-
níctva. Pani doktorke srdečne gratulujeme 

a Regionálnej komore sestier a pôrodných 
asistentiek Ružomberok ďakujeme za jej 
nomináciu. Máme školiteľky 

psychologickej prvej pomoci

Rovnaký význam ako zdravotnícka prvá 
pomoc má prvá pomoc poskytovaná ľuďom 
v krízových situáciách v psychickej oblasti. 
Človek v naliehavej životnej situácii (napr. 
živelné pohromy, požiare, vojnové konflik-
ty a podobne) nemusí mať žiadne fyzické 
poranenia, ale môže mať rôzne psychické 
prejavy a emocionálne reakcie, ktoré pri 
ich neriešení môžu mať veľmi negatívne 
až fatálne dôsledky. Slovenský Červený 
kríž (SČK) prichádza na Slovensko s no-
vým projektom kurzov pre školiteľov psy-
chologickej prvej pomoci. Psychologická 

prvá pomoc (PPP) je jednoduchý, no účin-
ný spôsob, ako pomôcť človeku v tiesni. 
Pomáhajúci si pri nej musí všímať reakcie 
tohto človeka, aktívne ho počúvať a nieke-
dy mu aj pomôcť riešiť naliehavé praktické 
problémy a naplniť základné potreby. Keď 
sa pomáhajúci naučia zručnosti PPP a po-
chopia reakcie na krízové situácie, dokážu 
pomáhať iným a tieto zručnosti uplatňovať 
aj vo vlastnom živote. Pilotné školenie ško-
liteľov PPP zorganizoval Slovenský Čer-
vený kríž v spolupráci s Medzinárodnou 
federáciou spoločnosti Červeného kríža 

a Červeného polmesiaca (IFRC) v júli 2023 
v Bratislave. Na základe dlhoročnej spolu-
práce s Územným spolkom SČK Liptov so 
sídlom v Liptovskom Mikuláši sa ho zú-
častnili vedecko-pedagogické pracovníčky 
Katedry ošetrovateľstva Fakulty zdravot-
níctva Katolíckej univerzity v Ružomberku 
PhDr. Mgr. Mariana Magerčiaková, PhD., 
MPH, MBA a PhDr. Bc. Eva Moraučíková, 
PhD., MPH., ktoré sú zároveň aj skúsenými 
inštruktorkami laickej prvej pomoci.

www.fz.ku.sk
NÁJDETE NÁS NA: ]ZLATÁ MEDAILA  

PRE NAŠICH PEDAGÓGOV
Dňa 24. marca 2023 počas slávnostnej pro-
mócie absolventov Vysokej školy zdravot-
níctva a sociálnej práce sv. Alžbety v Pre-
šove prorektor pre pedagogickú činnosť 
Dr.h.c. prof. PhDr. Vlastimil Kozoň, PhD. 
slávnostne udelil vysokoškolským učiteľom 
čestnú dekoráciu vo forme zlatej brošne 
sv. Alžbety za obzvlášť významné zásluhy 
v rozvoji ošetrovateľstva a vzájomnú spolu-
prácu v medzinárodnom kontexte.

Za Fakultu zdravotníctva Katolíckej univer-
zity boli ocenení doc. PhDr. Mgr. Helena 
Kadučáková, PhD. a doc. PhDr. Jozef Ba-
bečka, PhD. Vyznamenanie vo forme zlatej 
brošne sv. Alžbety má v profesionálnom 
ošetrovateľstve v strednej Európe dlhoroč-
nú tradíciu.

fz ku

Precvičovanie prvej pomoci 
vo vzdelávaní budúcich učiteľov
17. apríla 2023 sa uskutočnilo opätovné 
rovesnícke vzdelávanie medzi študentmi 
troch fakúlt Katolíckej univerzity v Ružom-

berku – Fakulty zdravotníctva, Pedagogic-
kej fakulty a Filozofickej fakulty.

Týkalo sa precvičovania prvej pomoci, 
ktoré je pre budúcich učiteľov veľmi vý-
znamné. V Aule sv. Jána Pavla II. prebie-
hal praktický nácvik kardiopulmonálnej 
resuscitácie u dospelého a dieťaťa, stabili-
zovanej polohy pri neúrazovom bezvedo-
mí, zastavenia krvácania, fixácie zlomenín 
a ďalších. Študenti bakalárskeho študijné-
ho programu ošetrovateľstvo Alena Bin-
dasová, Vanesa Bražinová, Jozef Timotej 
Cebuľák, Natália Klepáčová, Michaela 
Kmeťová, Dominika Koštialová, Michaela 
Kubalová a Natália Zajícová pri precvičo-
vaní ochotne odpovedali svojim kolegom 
z učiteľských študijných programov aj 
na rôzne doplňujúce otázky týkajúce sa 
poskytovania prvej pomoci. PhDr. Mgr. 
Mariana Magerčiaková, PhD., MPH, MBA 
z Katedry ošetrovateľstva FZ KU a MVDr. 
Gabriela Hrkľová, PhD. z Katedry biológie 
a ekológie PF KU, ktoré túto aktivitu koor-
dinovali, sa zhodujú na význame aktivít ta-
kéhoto charakteru aj v budúcnosti.
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Jeden absolvent Katolíckej univerzity mi 
napísal: „To je sila, to je Božie riadenie. On 
ťa musel mať veľmi rád, keď ťa chcel ešte 
stretnúť. A čakal z posledných síl. Boh za-
riadil vaše posledné stretnutie. A ty z toho 
môžeš čerpať už do konca svojho života. 
Veď, čo by som ja dal za takúto milosť.“ 
Áno. Aj ja som ho mal veľmi rád. Čakal ... 
A chvála Bohu – dočkali sme sa obaja...
Po správach o zhoršujúcom sa zdravotnom 
stave otca Jozefa a po jeho osobnom odka-
ze, aby som prišiel skôr ako už objednaným 
letom na 5. júla, sa mi podarilo za 24 hodín 
– pomocou dvoch lietadiel, vlaku a dvoch 
áut presunúť sa z vyše 7 tisíc kilometrov 
vzdialeného Toronta do ružomberskej 
nemocnice.
Z Toronta, kde sme v roku 2002 prežili 
jedny z našich spoločných Svetových dní 
mládeže – posledných so svätým Jánom 
Pavlom II.
Ešte sme sa stihli na JIS-ke porozprávať 
a zaspomínať na úsmevné príhody. Poda-
roval som mu nejaké maličkosti – pre neho 
aj pre jeho príbuzných – a na nočný stolík 
som mu položil drevorezbu hlavy ukrižova-
ného Krista z Južnej Ameriky, aby ju videl 
pri modlitbe.
Ešte sme stihli poďakovať jeden za druhé-
ho, poprosiť o modlitbu, prepáčiť si, na-
vzájom si dať požehnanie na čelo – to som 
urobil prvý ja – a pobozkať si ruku – to zase 
urobil prvý on. Tá jeho už bola o poznanie 
chladnejšia...
Odchádzajúc od neho, pristavil som sa 
pri zdravotníckom personáli. Nedalo mi 
nespýtať sa na jeho rozpoloženie v po-
sledných týždňoch. Zdôraznili, že pokiaľ 
len trošku vládal, pomáhal priateľský-
mi rozhovormi aj vysluhovaním sviatosti 
zmierenia duchovne liečiť spolupacientov, 
navštevoval ich aj s pohyblivým stojanom 
na infúziu, prijímal veľa návštev, nahrával 
apoštolsky zamerané videá a v samotnom 
závere bol pokorným a tichým trpiteľom.
Keď som od neho odchádzal, ukázal sa mi 
krásny západ slnka nad jeho milovanou 
univerzitou, nad hrebeňom Malej Fatry 
a mestom Ružomberok. Vtedy ma prenikol 
pocit, že sme sa videli tu na zemi naposle-
dy... Ale hoci mu pred očami pomaly zha-
sína pozemské svetlo, čoraz jasnejšie mu 
vychádza svetlo vzkrieseného Pána....
V prítomnosti jeho brata s manželkou 
a jednej univerzitnej pedagogičky býva-
júcej v Ružomberku som zaňho odslúžil 
svätú omšu v ním takej obľúbenej univer-

zitnej kaplnke. Vzápätí sa po telefonáte 
z nemocnice ukázalo, že posledné minúty 
svätej omše sa kryli s poslednými minúta-
mi života kňaza Jozefa. Odišiel do večnos-
ti. S vrcholom eucharistickej obety prišiel 
aj vrchol obety jeho života.
Stalo sa tak presne v deň 25. výročia 
jeho kňazskej vysviacky. Strieborné ju-
bileum svojho kňazstva ešte stihol pred 
takmer dvoma týždňami osláviť so stov-
kami priateľov a známych v rodnej obci  
Šarišské Dravce.

A už sa obraciam priamo na neho...
Drahý Jožko,
priatelíme sa už od minulého tisícročia. 
Pred pár rokmi sme si povedali, že koho 
z nás Pán ako prvého povolá z tohto sveta 
k sebe, ten druhý vydá svedectvo, ktoré by 

dalo trochu osobnejšie nahliadnuť do jeho 
srdca.
A tak – hoci sa necítim byť najkompetent-
nejší – dovoľ mi spomenúť tri tvoje cha-
rakteristiky, ktoré vo mne budú navždy 
rezonovať:

• S Božou pomocou a spoločne
Často to zaznievalo z tvojich úst na pora-
dách nášho kňazsko-laického tímu Univer-
zitného pastoračného centra na Katolíckej 
univerzite v Ružomberku, pri ktorého zro-
de si stál. Na našej alma mater si prežil naj-
väčšiu časť svojej kňazskej služby – presne 
22 rokov zo štvrťstoročia svojho kňazstva.
Kládol si dôraz na život v Božej milosti, 
ktorá nás napĺňa cez úprimnú modlitbu 
srdca. Pri každodennej biblickej meditácii, 
pri adorácii v kaplnke – pri ktorej si 
zavše od únavy už aj zadriemal, na 

Ježiš na mňa pozeral s láskou...
(slová evanjelia – Mt 10, 21, ktoré si vo svojom srdci
zosobnil a nechal rezonovať otec Jozef Žvanda)

vlnách Zdravasov svojich každodenných 
ružencov, ktoré už viacerí okolo teba nestí-
hali, si bol ako ryba vo vode. Pritom si du-
chovnosť nezužoval na odriekanie modli-
tieb, na pohanské manipulovanie božstva, 
ale zvýrazňoval si potrebu prehlbovať sa 
v presvedčení o vernej Božej láske, v dô-
vere v Pánovo slovo a dozrievať do každo-
denných postojov dobroty.
Preto si nás v závere svätých omší so sebe 
vlastným humorom vyzýval: „Buďte dobrí, 
aby som nebol sám!“
Oceňoval si tiež vzácnu perlu čistoty – isto 
motivovaný aj svojím krstným patrónom. 
Čistota ducha nás privedie k Bohu a len 
v Božom duchu – určite na to nestačí-
me vlastnými silami – sa aj dnes môže-
me zachovať v skutočnej láske, v čistote  
srdca i tela.
V tejto oblasti, citlivej zvlášť pre mladých, 
si vedel prinášať múdre usmernenia, milo-
srdenstvo a nádej. A pridával si svoje po-
vzbudzovanie, aby študenti v takomto du-
chu raz vychovávali aj svoje deti. 
Mal si zmysel pre tímovosť a spoluprácu 
v pastoračnej službe, ale aj pre spoločné 
trávenie voľného času a zrelaxovanie ce-
lého tímu nášho centra, zvlášť nás kňazov. 
Pozýval si nás brať rozdielnosť ako výzvu 
– nie na posudzovanie, ale na vzájomné 
dopĺňanie sa.
Najviac formuje to, keď druhý človek pri 
stretnutí pocíti, že ho máš rád. A ty si túto 
skúsenosť okolo seba hojne rozdával. Na-
učil si sa tomu vo svojej rodine, od príbuz-
ných a priateľov. Svoje srdce si rozšíril aj 
na ostatných, ktorých si v živote stretával, 
pričom si nezabúdal na lásku k rodine 
a k svojej rodnej obci, o ktorej histórii si 
chcel ešte vydať publikáciu. Mrzelo ťa, že 
už neostal čas...

• Čau, čau, bambini, ako sa máte?
Slová charakterizujúce tvoj spontánny zá-
ujem o druhých. Ako bývalý dídžej si vedel 
zachytiť a vychutnať emóciu, ísť do vzťa-
hov a podujatí naplno, so srdcom na dlani.
Kompromisy – to sú krysy; hovorieval si, 
parafrázujúc istú pieseň z našej mladosti. 
Inšpirovaný Kristovým evanjeliom si zvý-
razňoval, že človek sa nemusí hneď vo 
svojom okolí deklarovať ako nábožensky 
založený, ale najskôr má žiť ako ľudomil.
Ľudskosť a jednoduchosť. Študentom i vy-
učujúcim si zdôrazňoval, že aj keď im uni-
verzitné vzdelanie dá veľa, majú ostať jed-
noduchými, lebo v jednoduchosti je krása. 
Druhí pri tebe nikdy nemali pocit, že chceš 
byť múdrejší ako oni.
Rád som si ťa doberal počas dvojročného 
diaľkového štúdia pastorácie mládeže na 
prelome tisícročí, keď si slúžil ešte ako pre-
fekt v košickom kňazskom seminári a v nie-
ktorých situáciách si dával dôraz skôr na 
pravidlá. Po tvojom pozvaní do spolupráce 

v univerzitnom pastoračnom centre som 
zblízka pozoroval, ako si cez pastoračnú 
službu študentom na univerzite pretváral 
svoju osobnosť na blízkosťou dýchajúce-
ho duchovného otca, ktorý dával dôraz na 
vzťahy, osobný prístup a dôveru, lebo prá-
ve toto mladým neraz chýbalo z vlastných 
rodín aj farností.
Vedel si súčasne rozvinúť viacero projektov 
a tvoje vysoké nasadenie a obrátky sa da-
rilo spomaľovať len čiastočne. Hoci aj ja si 
musím priznať, že som sa vedel dobre roz-
behnúť – napríklad na tvojom aute na pa-
nelovej ceste pred Prahou. Dodnes akoby 
som ťa počul hovoriť: „Oňoooo, spomaľ...“

• Radšej byť dnes aktívny  
ako zajtra rádioaktívny
Toto je tvoja posledná charakteristika. Ne-
prepadať sebaľútosti a malomyseľnosti, ale 
pri prekážkach sa vzpružiť a zoceliť. Veď 
s Bohom je všetko možné. Preto stále treba 
hľadať možnosti a riešenia, pri problémoch 
sa nevzdávať, ale nestrácajúc nádej, vybur-
covať sa. Veď lepšie ako šomrať na tmu je 
zapáliť aspoň malé svetlo, aj keď to nemô-
že byť hneď vatra. 
Bol si húževnatý v zápasoch o docenenie 
a rozvinutie duchovnej formácie na našej 
univerzite ako špecifického a kľúčového 
bonusu podopierajúceho zmysel celej Ka-
tolíckej univerzity.
Nás, svojich spolubratov kňazov z pasto-
račného centra, si sa vedel zastať pri rozlič-
ných tlakoch, aj od rôznych autorít. Ľudia 
z tvojho blízkeho okruhu mohli vidieť, ako 
ťa trápili necitlivé rozhodnutia, aj v sú-
vislosti s personálnymi zmenami, a tiež 
rôznorodé podceňovania – či už osobné, 
alebo vzhľadom na činnosť centra. Univer-
zitná pastorácii je špecifickou v tom, že sa 
skladá z mnohých každodenných rozhovo-
rov, povzbudení a vypočutí – a hoci často 
nevidno vonkajšie výsledky, veľkosť tých 
vnútorných je rozhodujucejšia… To môže 
viesť k ľahkovážnejšiemu posudzovaniu 
významu tejto služby…Zrejme aj toto sa 
postupne začalo odrážať na tvojom zdraví.
Ale stále si si zachoval postoj. „Obetujem 
to za Katolícku univerzitu, lebo som pre-
svedčený, že je Božím dielom, aj keď má 
svoje vývojové nedokonalosti,“ hovorieval 
si. „Ora et labora. Vytrvajme, modlime sa, 
pracujme a bude lepšie. Boh sa prejaví.“ 
Chápal si, že v pozadí tu ide o duchov-
ný zápas vyžadujúci si modlitbu, obetu 
a zmierenie.
Prekonal si aj sklamania, keď niektorí spo-
lubratia, ktorí pôsobili na univerzite, hlav-
ne v jej začiatkoch, odišli z kňazskej služby. 
Ako ti len záležalo na vernosti v kňazstve, 
ale aj v manželstve. Pomáhal si zažehnávať 
krízy viacerých manželských aj snúbenec-
kých vzťahov, ktoré si prirovnával k ru-
žiam, ktoré treba stále polievať a starať sa 

o ne. Ako originálne si dával nadhľad svo-
jím úsmevným postrehom o manželstve, že 
najťažších je prvých sto rokov a potom to 
už ide ľahšie.
Spomínam si, ako si inšpiroval študentov 
aj nás vybiť si energiu na bicykli, turistike 
či plávaním a viac čítať duchovnú aj spolo-
čenskú literatúru.
Istý absolvent Katolíckej univerzity mi 
nedávno s úsmevom hovoril: „Nikdy ne-
zabudnem na jeho dôrazné napomenutie, 
keď som ako študent prišiel neskoro po ve-
čierke na internát: ,To bolo také otcovské, 
aby si pochopil...‘ A pochopil som,“ zaspo-
mínal si tento absolvent, dnes už štvorná-
sobný otec a pedagóg na cirkevnej škole, 
ktorému si bol potom spovedníkom.
A napokon mám pred očami aj tvoju hú-
ževnatosť a odhodlanie nevzdávať sa, keď 
sa v poslednom období zhoršovala tvoja 
neľútostná choroba. 
Dostal sa ku mne postreh jednej známej, že 
doteraz nechápala, čo to znamená milosť 
dobrej smrti, ale cez obraz zomierania otca 
Jozefa to už začína chápať.
Jozef, nedávno si hovoril, že sa smrti ne-
bojíš, veď máš rád Ježiša. On ti pomáhal 
porozumieť a žiť s víziou, že tento kúsok 
času na zemi tu máme nato, aby sme sa na-
učili milovať a tak sa potom mohli stretnúť 
s večnou Láskou.
Nech si teda s Ním večne blažený! A neza-
budni pri tom orodovať za nás ešte putujú-
cich. Zvykol si pripomínať, že tu na zemi 
sme len pútnikmi k Bohu. Rád si sa zúčast-
ňoval na púťach do Santiaga de Composte-
la, Lúrd, Fatimy či Medžugoria a tiež si pu-
toval na mnohé Svetové dni mládeže, ktoré 
sme začali absolvovať už od roku 1991 
v Czenstochowej.
Dnes si už doputoval do skutočného a tr-
valého domova, pripraveného pre každého 
z nás naším dobrým Pánom. Stále si sa dr-
žal ruky nebeského Otca a on si ťa viedol 
čoraz bližšie k sebe.
Tak už vlož svoju ruku do boku vzkriese-
ného Krista, ktorého si tak miloval a kto-
rý sa s láskou na teba pozeral ako prvý 
a túži, aby si ho už poznal z tváre do tváre. 
A vyznaj mu: Pán môj a Boh môj!... mám  
Ťa tak rád...
Vďaka za všetko, čo nám Pán cez teba da-
roval. Nech ti je milosrdný a nech odpo- 
čívaš v pokoji!
A neboj sa... Čo si, Jožko náš, počas 22 
rokov zasieval na tejto akademickej pôde 
svojími skutkami, postojmi, slovami, svo-
jou láskou, modlitbou a obetou...to sa ne-
stratí, to malo zmysel...to s Božou pomo-
cou a spoločne bude postupne prinášať 
dobrú úrodu...

Tvoj spolubrat v kňazstve a nezabúdajúci priateľ 
 Ondrej Šmidriak
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Kde je tvoj poklad,  
tam bude aj tvoje srdce
Spomienka na Jozefa Žvandu

Lebo kde je tvoj poklad, tam bude aj tvo-
je srdce. Toto povedal Ježiš v šiestej kapi-
tole Matúšovho evanjelia, ktorá sa čítala 
v kostoloch v piatok 23. júna 2023, keď 
sme sa naposledy rozlúčili v Šarišských 
Dravciach s naším kolegom, priateľom 
a motorom vysokoškolskej pastorácie 
v Ružomberku dp. ThLic. Ing. Jozefom 
Žvandom, PhD. 

Slová o poklade a srdci vyjadrujú osobný 
život otca Jozefa tak, ako sme ho poznali. 
Nezhromažďoval poklady tu na zemi, ale 
obetavou službou Kristovho kňaza radšej 
venoval celé srdce svojím mladým. 

Je obdivuhodné, že Jožko Žvanda viac 
ako dve desaťročia pôsobil v Univerzit-
nom pastoračnom centre Jána Vojtaššáka 
v Ružomberku, ktoré v roku 2001 zakla-
dal. Svoj úsmev a pozornosť venoval za 
tých viac ako 20 rokov doslova tisíckam 
študentov, zamestnancov a pedagógov. 
Nie vždy mu muselo byť do úsmevu. Na-
priek tomu nikdy neváhal podporovať 
druhých slovom aj skutkom. Tešil sa zo 
života a svoj vnútorný pokoj ďalej odo-
vzdával ako štafetu. 

Na Katolíckej univerzite budeme na otca 
Jozefa Žvandu spomínať ako na obeta-
vého a láskyplného kňaza, ktorý nikdy 
nezradil svoje poslanie. Vždy prejavoval 
skutočnú lásku k ľuďom bez akéhokoľ-
vek náznaku falošnosti alebo pretvár-
ky. Neviem, či za tých 20 rokov stačí  
povedať: Ďakujeme. 

O otcovi Jozefovi však nechcem hovoriť 
v minulom čase, že tu bol, pôsobil, slú-
žil... Jeho telesná schránka síce už oča-
káva vzkriesenie, ale my predsa veríme, 
že duša je večná a nesmrteľná. Preto si 
prajem, aj keď už tu fyzicky nie je, aby 
naďalej medzi nami pôsobil jeho duch: 
duch láskavosti, duch úsmevu, duch po-
vzbudenia a prajnosti.

Našou úlohou by malo byť naďalej pri-
spievať k duchovnému rastu každého 
človeka, zvlášť mladého, ako po tom túžil 
práve otec Žvanda. Nepomýlim sa, keď 
poviem, že miloval študentov, miloval 
Ružomberok a najviac miloval Katolícku 
univerzitu. Vnímal jej jedinečnú úlohu 
medzi vysokými školami na Slovensku. 
Skúsme sa aj v tomto smere inšpirovať 

jeho príkladom. Buďme k sebe dobrí, 
venujme si úsmev a navzájom si pomá-
hajme pri formovaní myslí a sŕdc mladej 
generácie. 

Jediný poklad, ktorý si vieme zhromaž-
diť a nepodlieha skaze, je viera, nádej 
a láska, ktoré preukazujeme druhým. Na 
kňaza, priateľa a predovšetkým Človeka 
Jozefa Žvandu už za to v nebesiach čaká 
hojná odmena. Nech tam ani my za ním 
neprídeme s prázdnymi rukami.

Jaroslav Demko
rektor Katolíckej univerzity v Ružomberku

NOVÝ UNIVERZITNÝ KAPLÁN
Mgr. Pavol Forgáč (*1986), rodák z Oravského Podzámku, katolícky kňaz Spišskej 
diecézy, od svojej vysviacky v júni 2012 pôsobil na viacerých miestach diecézy 
a 4.  júla tohto roku sa stal duchovným správcom – univerzitným kaplánom 
na Katolíckej univerzite v Ružomberku (KU). Novému duchovnému otcovi na pôde KU 
som v mene čitateľov KURIERa KU položil niekoľko otázok.

?Pavol, v predchádzajúcich vetách 
som uviedol pár stručných údajov 

o tebe. Mohol by si nám viac predstaviť 
seba samého? 
V dedine, ktorá je známa Oravským hra-
dom, som prežil šťastné detstvo v kru-
hu svojej rodiny a obklopený prírodou. 
Pochádzam z mnohopočetnej rodiny, 
väčšina súrodencov už má svoje rodiny, 
tak keď sa spolu zídeme, je to ako taká  
menšia svadba.
Je pre mňa veľkým darom, že naši rodi-
čia sa rozhodli pre tak veľkú rodinu (11 
detí). Skrze svedectvo svojho života nám 
sprostredkovali ten najdôležitejší dar – 
vieru v Pána Boha. Tá bola pre nás vždy 
akýmsi majákom v živote a aj vďaka nej 
dokážeme žiť v láske a porozumení.
Z mojich záľub spomeniem knihy, letné 
športy, občasná turistika a hodnotný film.

?Mladí ľudia dnes hľadajú svoje život-
né povolanie. Mohol by si v krát-

kosti opísať svoju cestu ku kňazskému 
povolaniu?
Keď som prišiel do seminára, spoznal som 
mladých mužov, ktorí mali veľmi zaujíma-
vé príbehy, predtým ako objavili v sebe dar 
kňazského povolania. 

Moja cesta ku kňazstvu bola v podstate 
veľmi jednoduchá a zároveň výnimočná, 
keďže Pán mi už vo veľmi skorom veku 
dal poznať, čo má pre mňa pripravené. 
Ešte ako malý chlapec som zvykol „utrú-
siť“, že raz budem kňazom. Ale veľmi jas-
ne si pamätám ako v deň prvého svätého 
prijímania som povedal Bohu, že ak je to 
jeho vôľa, chcem sa stať kňazom. Ďalšie 
roky základnej a strednej školy som si túto 
túžbu ďalej ukrýval v srdci. V poslednom 
ročníku gymnázia som už hľadal cestu ako 
z toho von, ale Pán mi neustále ukazoval 
len jednu cestu – kňazstvo a tak vo veľkej 
dôvere som nastúpil do kňazského semi-
nára v Spišskom Podhradí, kde sa po pár 
mesiacoch všetky pochybnosti veľmi rých-
lo rozplynuli. 
Veľkú mieru na mojom smerovaní majú 
určite moji rodičia, ktorí nás viedli ku 
každodennej svätej omši a zároveň ako 
miništrant som si vytváral pozitívny vzťah 
k službe pri oltári. 

?Aké sú tvoje spomienky na doteraj-
šie miesta účinkovania? 

Kým ako kňaz dostanem vlastnú farnosť, 
prejde niekoľko rokov, počas ktorých mô-
žem zbierať cenné skúsenosti. Aj keď ten 
čas by mohol byť určite kratší (úsmev). 
A tak počas doterajších jedenástich rokov 
svojho kňazského života som prešiel tro-
ma farnosťami. Päť rokov som pôsobil na 
Spiši, šesť na Orave a vďaka súčasnému 
miestu na Katolíckej univerzite som sa  
dostal aj na Liptov.
Mojím prvým pôsobiskom bol Poprad, strá-
vil som tu päť rokov môjho života. Farnosť, 
ktorá bola v tom čase najväčšou minimálne 
v našej diecéze, bola pre mňa zdrojom bo-
hatých skúseností. Objavil som tu aj svoju 
blízkosť k práci s mladými. Úzka spoluprá-
ca s laikmi pri príprave na sviatosť birmo-
vania a vedenie spoločenstiev a stretiek ma 
naučila, ako je dôležité investovať do vzťa-
hov, ak chceme, aby naša práca prinášala 
viac ovocia.
Z pomerne veľkého mesta na Spiši som 
sa dostal na moju rodnú Oravu do farnos-
ti Lokca. Počas dvoch rokov strávených 
v tejto hornooravskej dedinke s filiálkou 

Ťapešovo mi Pán doprial viac oddychu 
a možnosti duchovne načerpať. Nezabud-
nem na všetku srdečnosť, ktorá sa mi tu od 
ľudí dostávala. Nakoniec moje pôsobenie 
na Orave pokračovalo v neďaleko vzdiale-
nom Námestove. Čas pandémie bol novou 
skúsenosťou ako sa priblížiť k ľudom počas 
obmedzenia bohoslužieb. Po otvorení kos-
tolov to bol zase čas opätovného budova-
nia, nakoľko pandémia nezasiahla len do 
zdravia ľudí, ale aj do prežívania viery. 
Veľmi rád si spomínam na chvíle strávené 
na oravskom mori – Oravskej priehrade 
a nočné modlitebné prechádzky mestom.

?Svoj dvanásty rok kňazstva začínaš 
v UPaC, ktoré sa nachádza na pôde 

KU v Ružomberku. Aké sú tvoje prvé 
dojmy a aká je tvoja vízia v duchovnej 
službe na tejto inštitúcii?
Hoci som už nejaký ten rok kňazom a aj 
práca s mladými je mi veľmi blízka, predsa 
práca na univerzitnej pôde je dosť odlišná 
od farskej pastorácie. Stojím preto v bázni 
pred novou úlohou, ktorá mi bola zverená, 
ale teším sa na nové výzvy.
Mojou víziou je, aby študenti a ďalší, s kto-
rými sa budem na univerzite stretať, ne-
mali len isté poznatky o Bohu, ale poznali 
Boha osobným spôsobom. Aby Cirkev bola 
pre nich skutočným domovom, takisto 
ako naše pastoračné centrum, chce byť 
miestom, kde sú všetci prijatí.

Za rozhovor ďakuje Ján Bystriansky

www.upac.sk
a na Facebooku
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1. február
Rektorát Katolíckej univerzity 
v Ružomberku hostil prvé tohto-
ročné zasadnutie Rady KBS pre 
rodinu, na ktorom sa zišlo 25 zá-
stupcov slovenských diecéz, epar-
chií, Fóra kresťanských inštitúcií 
a Konferencie vyšších rehoľných 
predstavených.

7. február
V priestoroch Rektorátu KU v Ru-
žomberku prebieha konferenciua 
"Bezpečnosť detí v digitálnom 
priestore". Zámerom konferencie 
bolo stretnutie výskumníkov a od-
borníkov z praxe, sieťovanie, spo-
ločná diskusia v širokých témach 
využívania digitálneho priestoru 
deťmi a mladými.

8. február
DOD 2023 na Katolíckej univerzite 
v Ružomberku umožnil nahliad-
nuť nie len do priestorov jednot-
livých fakúlt, spoznať ponúkané 
študijné programy, ale predovšet-
kým sme si mohli vypočuť príbehy 
našich úspešných absolventov.

20. február
Katolícku univerzitu v Ružomber-
ku navštívila rektorka Univerzity 
sv. Cyrila a Metoda v Trnave, prof. 
Mgr. Katarína Slobodová Nová-
ková, PhD. Pani rektorku prijal 
rektor Katolíckej univerzity v Ru-
žomberku doc. Ing. Jaroslav Dem-
ko, CSc. Témou ich stretnutia boli 
možnosti vzájomnej spolupráce na 
spoločných projektoch, vedecko-
-výskumnej ako aj kultúrno-spolo-
čenskej činnosti.

február

posledných 
mesiacov

apríl

28. marec
Vo Veľkej zasadačke Mesta Ru-
žomberok sa uskutočnil slávnost-
ný akt oceňovania pedagógov pri 
príležitosti Dňa učiteľov. Mesto 
Ružomberok ocenilo aj pedagógov 
Katolíckej univerzity v Ružomber-
ku: PhDr. Mgr. Mariana Magerčia-
ková, PhD., MPH, MBA (FZ KU), 
PaedDr. Peter Krška, PhD. (PF KU) 
a Mgr. Miroslav Huťka, PhD. (FF 
KU).

kronika

21. apríl
Katolícku univerzitu v Ružomber-
ku navštívil prof. MUDr. Tomáš 
Zima, DrSc., MBA, prednosta 
Ústavu lékařské biochemie a labo-
ratorní diagnostiky (emeritný rek-
tor Univerzity Karlovy v Prahe).

24. – 27. apríl
Medzinárodný multižánrový fes-
tival Akademický Ružomberok – 
UNIUM 2023.

marec
1. marec
Univerzitný spevácky zbor Bene-
dictus z Katolíckej univerzity v Ru-
žomberku splnil svoj cieľ a nie-
koľkomesačnú spevácku prípravu 
zavŕšil v Jeruzalemskom divadle, 
kde odznelo veľkolepé hudobné 
dielo súčasnej izraelskej sklada-
teľky Efrat Rachel Gerlich – Orató-
rium Daniel.

23. marec
V priestoroch Prezidentského 
paláca v Bratislave sa uskutoč-
nil slávnostný akt vymenovania 
profesorov. Nás teší, že medzi 
novo menovanými profesormi 
sa nachádza aj doc. Mgr. Terézia 
Rončáková, PhD. (v odbore teó-
ria a dejiny žurnalistiky) a doc. 
PaedDr. Tomáš Jablonský, PhD. 
(v odborovej didaktike).

27. marec
Filozofická fakulta KU v Ružom-
berku má od 1. apríla 2023 nové-
ho dekana, Mgr. Samuela Štefana 
Mahúta, PhD., ktorý bol do funk-
cie zvolený a schválený na ob-
dobie rokov 2023 – 2027. Dekrét 
o jeho schválení prijal z rúk doc. 
Ing. Jaroslava Demka, CSc., rekto-
ra KU v Ružomberku.

máj
16. máj
Katedra cudzích jazykov PF KU 
v Ružomberku otvorila výstavu 
o Leonardovi Da Vincim, na čer-
venom podlaží Univerzitnej kniž-
nice KU. Kurátorkami výstavy boli 
Viera Rassu Nagy a Rosangela LI-
bertini. Výstavu slávnostne otvorí 
veľvyslankyňa talianska Catherine 
Flumiani za účasti Jaroslava Dem-
ka, rektora KU v Ružomberku.

17. máj
Katolícka univerzita v Ružom-
berku ukončila akademický rok 
2022/2023 slávnosťou Te Deum 
a inauguráciou dekana Filozofic-
kej fakulty KU v Ružomberku.

18. máj
Zástupcovi Bulharska, Českej re-
publiky, Estónska, Chorvátska, 
Litvy, Lotyšska, Rumunska, Slo-
venska, Slovinska, Maďarska, 
Ukrajiny a Rakúska podpísali ten-
to týždeň memorandum, ktorým 
sa rozhodli spolupracovať v Sieti 
univerzít troch morí: Baltského, 
Čierneho a Jadranského. Katolíc-
ka univerzita v Ružomberku sa 
tak stala jedným zo zakladateľov 
medzinárodnej platformy Three 
Seas University Network. V Lub-
line ju zastupoval prorektor pre 
vzdelávanie PhDr. ThLic. Martin 
Taraj, PhD.

24. máj
V priestoroch Rektorátu KU v Ru-
žomberku sa uskutočnilo stretnu-
tie kňazov pôsobiacich v služ-
bách Ordinariátu ozbrojených síl 
a ozbrojených zborov SR. Pozva-
nie prijal aj Mons. František Rábek 
a na pôde KU v Ružomberku ich 
srdečne privítala pani prorektorka 
Markéta Rusnáková.


